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Samo polovica ribniških volivcev 
je v članstvu Socialistične zveze

Zanimalo me je, kako se razvija 
delo ribniške Socialistične zveze se
daj, ko je čas oddiha in dopustov. 
Na občini sem povprašal po predsed
niku, tov. Pužlju. Dobil sem ga na 
žagi. V pogovoru mi je povedal, da 
ibia organizacija okrog 3000 članov, 
njen delokrog pa je razdeljen v 21 
Pododborov. Pritoževal se je nad 
ljudmi, ki nekako ne zaupajo orga-

ki odločilno posega v bit vsega na
šega družbenega in političnega živ
ljenja. Kadar bodo ljudje poznali 
smisel SZDL, tedaj bodo zavzeli do 
nje tudi drugačno stališče!

S tem v zvezi mi je tudi tov. pred
sednik povedal, da do sedaj vključu
je SZDL 55 % prebivalstva, da pa so 
na zadnji občinski konferenci spre
jeli sklep, da ta odstotek povišajo

bor lažje dela, 
tovanje otrok,

............. -r-v- --o- jvii UQ la UUSLUICK puVlSdJO
nizaciji in neradi vstopajo vanjo. Iz- vsaj na 80. Največje težave povzro-
govarjajo se, da ne poznajo njene
ga pravega pomena in da nimajo od 
nje nikake koristi. Zdi se mi, da je 
dolžnost vodilnih članov, da ljudem 
pojasnijo in jih tudi s predavanji 
pouče, da je to vodilna organizacija,

čajo vasi Hrovača, Otavice in Kot, 
za zgled pa je postavil Grčarice, kjer 
so v organizaciji razen dveh vsi vo
lilni upravičenci.

Po vsej občini ustanavljajo po
trošniške svete; da pa občinski od-

Študij kongresnega gradiva
Prejšnji mesec se je v Ljubljani ganizacijah 

končala prva serija seminarjev, na krožkih, ki 
katerih je 16.000 članov ZK iz vseh da jih bo

ZK, temveč v posebnih 
se bodo sestajali tako, 
imel možnost obiskatije lo.uuu cianov z,k. iz vsen aa jm do imel možnost obiskati sdJ are za od 

r,čin ljubljanskega okraja proučeva- vsakdo. Ker se bodo krožki sesta- olepšan je trga! 
t Lgradlvo VII. kongresa ZKJ. Na jali samo dvakrat na teden, bo pro- Pereč problem je tudi kooperaci

ima komisije: za le- 
za žene, za vas, za 

družbeno organizacijo, izobraževal
no komisijo in dr. Vsaka ima dolo
čeno delo, za katerega uspeh je od
govorna občinskemu odboru.

Sedaj je delo nekoliko zastalo, ker 
ljudje zaradi domačih opravil nima
jo časa; to pa se bo jeseni vsekakor 
izboljšalo. Vendar delo ni popolno
ma zamrlo. Skupno z Olepševalnim 
društvom organizirajo obnovo sta
rega ribniškega gradu, kjer name
ravajo urediti park z otroškim igri
ščem in postaviti spomenik žrtvam 
fašizma vse ribniške doline. V ob
novljeni stavbi pa bi bil muzej. Pri 
obnovi pomagajo vse organizacije, 
najvnetejša pa je mladina.' Do 1. av
gusta je bilo opravljenil okrog 180 
ur prostovoljnega dela. Vendar 
SZDL poziva vse Ribničane, ki so do 
zdaj stali ob strani, naj se zganejo, 
saj gre za odstranitev ruševin in
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GRADNJE V LAŠČAH 
Občinski ljudski odbor Lašče gra

di v Laščah sodoben štiristanovanj- 
ski blok. V surovem stanju je stav
ba dograjena, sedaj je potrebna še 
notranja ureditev. Po pogodbi, ki jo 
ima ObLO z graditeljem — Dolenj
skim gradbenim podjetjem Gro
suplje, mora biti gradnja dovršena 
letos do 1. novembra. Gradnja bo 
stala okrog 15,000.000 din. S tem 
stanovanjskim blokom bodo rešeni 
najnujnejši stanovanjski problemi v 
Laščah. Poleg te zgradbe je začela z 
gradnjo upravnih prostorov KGP 
Kočevje — Gozdna uprava Velike 
Lašče. Tu bodo pisarne uprave in 
nekaj stanovanj.

ŽIVINA
V naših krajih, ki so na območ

ju GPZ Kočevje, je skupno nad 3000 
glav rodovniške živine. Kmetijske 
zadruge bodo letos skrbele za po
večanje števila rodovniške živine. V tej vročini, ki je bila, se je prijetno ohladiti z mrzlo vodo

LAŠČANI BODO PRAZNOVALI NA ROBU

ta. Do sedaj so bile osrednje pro
slave praznika v Velikih Laščah ali 
na Turjaku. V tej občini pa je še več 
krajev znanih iz narodnoosvobodil
ne vojne, ki zaslužijo čast, da bi bi
la tudi v njihovem kraju osrednja

nanravii ,JC nuzen te9a Pa D0 tual z0 večer- obdelovanje zemljišč in uvedli kolo- proslava občinskega praznika. Tak
pričelo septeTbra PolenZiKgnnnSe,,a" šellt.efaibodo lahko uve,; Sli^me'd‘tistimi"valmi,

prebivalstvo že zgodaj začelo sode-

tsh seminarjih so nadrobno obdelali učevanje v njih trajalo tri mesece. 
ft,n teme, o katerih so govorili re- Poleg tega pa bodo v ljubljanskem 
rerati tovarišev Tita, Rankoviča, okraju v avgustu štirje seminarji 
Kardelja m resolucija VII. kongresa, za aktiviste, ki bi naj po občinah 

f rog ram za nadaljnje podrobno vodili ideološko-politično delo. 
proučevanje kongresnega gradiva je Razen tega pa bo tudi 25 večer 
napravil Okrajni komite ZK in se bo nih te
pričelo septembra. Poleg 19.000 čla- zajele 25 tem, obiskovalo pa jih bo 
nov ZK jih bo lahko obiskovalo tu- predvidoma tisoč članov.

V laški občini praznujejo že nekaj lovati in podpirati osvobodilno giba- 
let 19. septembra občinski praznik v nje Prebivalstvo Roba in okoliških 
spomin velika partizanske zmage vasi je med NOB veliko pretrnelo in 
nad belogardisti v Turjaku 1943. le- s krvnimi in materialnimi ~ 1---- *

di večje število članov SZDL, sindi
katov, mladine in drugih javnih de
lavcev. Novo bo to, da kongresnega 
gradiva ne bodo več proučevali v or-

Iz osnutka zakona o upravlja
nju stanovanjskfh hiš:

HIŠNI LASTNIKI
lastnik hiše ima pravico razpu- 

lagati s stanovanjem v novi hiši, 
ni pod družbenim upravljanjem. 

Pogodbo o uporabi stanovanja skle
ne lastnik, odpove pa samo s po - 
9°ji, predvidenimi za odpoved po
godbe o najemniški pravici v hi
šah, ki so pod družbeno upravo.

Stroške rednega vzdrževanja in 
popravil plača hišni lastnik, razen 
stroškov, ki gredo po zakonu v 
breme najemnikov. V tem pogledu 
se mora hišni lastnik ravnati po 
navodilih, ki jih izda svet za sta
novanjske zadeve pri občini.

Osnutek zakona predvideva, da 
pripada hišnemu lastniku 10 % od 
skupne najemnine, če je lastnik 
pravna oseba pa 15 %. Hišni last
nik ima prvenstveno pravico, da se 
vseli v prazno stanovanje v svoji 
hiši, celo neodvisno od vrstnega 
reda prvenstva, po katerem se 
prazna stanovanja oddajo. Če več 
solastnikov istočasno zahteva pr
venstveno vselitev v prazno sta
novanje, bo stanovanjski organ ob
čine določil, da se v stanovanje 
vseli tisti solastnik, o katerem se 
Ugotovi, da so njegovi razlogi za 
vselitev najbolj upravičeni. Če se 
lastnik vseli v prazno stanovanje 
brez predhodne odločbe stanovanj
skega organa, je ta organ dolžan, 
da izda odločbo o prvenstveni pra
vici vselitve. Če pa se ugotovi, da 
te pravice lastnik ni imel, se ga 
prisilno izseli, ne da bi mu prej 
zagotovili ustrezno nastanitev.

če se zgodi, da stanovanjski or
gan dovoli vselitev najemniku, ka
sneje pa se izkaže, da je imel pr
venstveno pravico vselitve lastnik 
hiše, lahko ta zahteva, da sodišče 
razveljavi odločbo, vendar je treba 
stanovalcu zagotoviti ustrezno sta
novanje. Hišni lastnik ima tudi pra
vico, da stanovanje v svoji ali dru
gi hiši zamenja za drugo stanova
nje v svoji hiši, toda to le v pri
meru, če stanovanje, ki ga daje v 
zameno, ustreza stanovalcu, ki za
menja.

V primeru, če več solastnikov 
zahteva zamenjavo stanovanja, ima 
Pravico zamenjave tisti, za kate
rega občinski ljudski odbor ugoto
vi- da so njegove zahteve najbolj 
upravičene. Če nosilec najemniške 
Pravice ne pristane na zamenjavo. 
Pa hišni lastnik lahko s tožbo za
hteva izmenjavo.

za preselitev plača last- 
hiše in je na zahtevo druge 

vn?k,e-Udi dolžna Pred zamenja- 
Poloziti denar za stroške pre-

V tem mesecu pa bodo tudi se
minarji za kulturno-prosvetne de
lavce. Ti bodo proučevali poleg gra
diva s VII. kongresa tudi družbeno 
upravljanje sploh, posebno pa vlo
go družbenih organov v prosvetnih 
ustanovah. Ukvarjali se bodo tudi s 
šolsko reformo, s tehničnim vzgaja
njem mladine in kulturno-prosvet
nim delom izven šol.

ja, ki je čelno že uvedena. Naloga 
SZDL je, da nekaterim kmetom do
pove, da to ni nikaka škodljiva no
votarija! Pripraviti jih bo treba do 
tega, da bodo opustili razdrobljeno 
obdelovanje zemljišč in uvedli kolo
barjenje. Šele tedaj b__ ________
dli strojno obdelovanje zemlje tudi 
na privatni zemlji. -vec

--------- . ... 7i ‘vami
prispevalo za osvoboditev zasužnje
ne domovine. Zato bi bilo pravilno 
in pošteno, da bi bila proslava občin
skega praznika v prijaznem Robu. 
Prepričani smo, da bodo prebivalci 
Roba radi sprejeli to častno dolžnost 
in se bodo s tem strinjali tudi pre

bivalci ostalih krajev v občini.
Naj dodamo, da je Rob po osvobo

ditvi precej napredoval. Dobili so 
vodovod ir z njim zdravo pitno vo
do, zgrajen je bil obrat eteričnih olj, 
ki daje lepe dohodke itd. Posebej 
moramo pohvaliti žene zadruznice, 
ki so s svojim vztrajnim delom uve
ljavile že marsikaj naprednega v ne
koč zaostali vasi.

-žem

Sindikalna podružnica v Kočevski Reki 
je razvila prapor

PO SVETU |

Prapor je razvil predsednik sindi
kalne podružnice Jože Juh

Preteklo nedeljo je sindikalna po
družnica kmetijskih in gozdnih de
lavcev državnega posestva »Snež
nik« v Kočevski Reki razvila svoj 
prapor. V dvorani kina v Kočevski 
Reki so se tega dne zbrali člani sin
dikalne podružnice, domačini in 
gostje iz Kočevja, Ribnice in Ljub
ljane. Slavnosti so prisostvovali tu
di predsednik Okrajnega sindikal
nega sveta, tovariš Fortuna, pred
sednik občinskega sindikalnega sve
ta, Feliks Vidmar, zastopniki pod
jetja LIP Ribnica, sindikalne podruž
nice »Ključavničarstva« iz Kočevja, 
direktor KGP, Nace Nagode, direk
tor »Snežnika«, Lojze Komel -Rado
van in drugi.

Slavnost je začel predsednik tam
kajšnje sindikalne podružnice, tova
riš Jože Juh, ki je govoril o deset
letnem delu posestva »Snežnik« in 
delu sindikata na tem posestvu. 
Uvodoma je naglasil, da je današnji 
dan poseben praznik za sindikalno 
podružnico, ker razvijajo svoj pra
por. Letos mineva deseto, leto od 
nastanka prvega dela današnjega 
posestva »Snežnik«. Od prvih ekono
mij in kasnejše priključitve Kmetij

ske delovne zadruge Kočevska Reka 
ter *1eia Kmetijskega posestva Ko
čevje je posestvo leta 1952 dobilo 
dokončno obliko.

Posestvo je nasledilo žalostno za
puščino porušenih ,n požganih ko
čevskih vasi. Prvi tovariši, ki so pri
speli v te kraje, so se morali boriti 
z velikimi težavami. Ni bilo dovolj 
samo znanje, potrebna je bila požr
tvovalnost, vztrajnost ter prava par
tizanska žilavost in visoka zavest, 
da je tudi Kočevska del slovenskega 
ozemlja, ki ga je treba preoorazit, 
iz zaostale in opustošene pokrajine, 
tako da bo ljudem, ki tam živijo ir. 
družbi koristno.

Začetek sindikalnega dela na po
sestvu beležimo v letu 1951, ko sta 
bili formirani sindikalni podružnici 
v Rajndolu in Borovcu. Šteli sta 
skupno 65 članov. Dve leti kasneje 
sta se podružnici združili in organi
zacijska oblika je bila postavljena 
tako, da je delo lahko uspešno na
predovalo. Pri izvajanju obširnih na
log, kakršne so stale pred kolekti
vom, je sindikalna organizacija s

(Konec na 2. strani)

Preteklo soboto se je sestala k iz
rednemu zasedanju Generalna skup
ščina Združenih narodov, da obrav
nava položaj, ki je nastal na Bliž
njem vzhodu zaradi izkrcavanja 
ameriških in britanskih čet. Uvodno 
besedo je imel generalni sekretar 
Hammarskjoeld. Orisal je širino pro
blemov na Bližnjem vzhodu ter pred
lagal, da izredno zasedanje obravna
va le celoten problem Bližnjega 
vzhoda in ne le posamezne težave iz 
mednarodnega življenja na tem po
dročju.

Indija še vedno smatra, da pred
stavlja sklicanje izrednega zasedanja 
Generalne skupščine tako obliko re-

meni tudi način in sistem proizvod
nje v največjih nemških premogov
nikih.

Po vsej Franciji je te dni začela 
velika kampanja za novo ustavo. Po 
sklepu generala De Gaulla bo po vsej 
deželi narodni referendum o novi 
ustavi čez dva meseca. Nova fran
coska ustava naj bi predvsem ome
jila pravice parlamenta in ojačila 
pravice predsednika vlade in repub
like. Nova ustava je v marsičem po
dobna ameriški, ker ima prav tako 
enopredsedniški sistem — nima lo
čeno predsednika vlade in predsed
nika republike. Po novi ustavi bo Al
žirija del Francije — tako je De

organuobčini Prt Stanovaniskem 

lasttuuPravice' ki M ‘majo hišni
stanZnTiai° ** “

SEJA SVETA ZA TRŽIŠČE OKRAJNEGA LJUDSKEGA ODBORA

Kočevje med najslabše oskrbovanimi mesti

^ •’ --- - *■ tanu je ug
Sevanja problemov, ki omogoča Gaulle ugodil vojaškim upornikom v 
obem stranem, da ta forum spreme- Alžiru v njihovih zahtevah, ostale 
nita v veliko govorniško tribuno, na francoske kolonije, ki so zahtevale 
kateri lahko potem obtožujeta druga položaj kofederalnih enot, pa tega 
drugo za današnji položaj, ne da bi ne bodo dobile. To zadnje je povzro- 
pri tem omogočili realno rešitev, žilo veliko razočaranje v krogih za- 
Britanski načrt ureditve vprašanj na stopnikov francoskih afriških pose- 
Bližnjem vzhodu pa sloni na zami- sti. Po zadnjih vesteh je v Alžiriji 
sli, da bi Združeni narodi odigrali vojska že začela s pripravami za iz- 
vlogo zaščitnika neodvisnosti in sa- vedbo referenduma in bo vojska re- 
mostojnosti Jordanije. Združene dr- ferendum tudi izvedla med prebival- 
žave pa baje pripravljajo načrt o stvom.
nevtralizaciji vseh dežel, ki so čla- Pred dnevi je v Saudovi Arabiji 
nice Arabske lige. Pripravljajo baje bival podpredsednik Združene arab- 
tudi predlog o stalni in širši medna- ske republike, maršal Amer To je 
rodni pomoči deželam Bližnjega bilo prvič, odkar je predsednik Na- 
vzhoda. Pričakujejo, da bo oba na- ser obdolžil Saudovo Arabijo da pri- 
erta predložila ameriška delegacija pravlja napad nanj. Iz sporočila je

Pred kratkim je bila v Ljubljani 
seja Sveta za tržišče našega okraja, 
na kateri so razpravljali o polletni 
realizaciji prometa v trgovini. Ob
ravnavali so tudi odkup kmetijskih

kupiti v trgovinah, že polagoma iz
ginjajo s trga.

Organizacije, ki se ukvarjajo z 
blagovnim prometom, so v prvi po
lovici leta zabeležile 70.398 milijo--------—------------------ k ..... -v.jo,,.,, ^.auciMue /u.oaa milijo- čanie ommetn

pridelkov in dovoz zasebnih proizva- nov din prometa, upajo pa, da se bo novim ’ Naihnli 
jalcev na trg. Ugotovili so, da kme- ta številka do konca leta dvignila na industrij m i 
tijske zadruge še vedno ne odigra- 150 milijard. V primerjavi s celotno nja bolj organi'

vedo, da se je trgovinski promet 
ljubljanskem okraju v primerjavi 
lanskim letom močno dvignil.

In kaj je najbolj vplivalo na pove 
Čanje prometa, predvsem v veletr-

kot enega od pogojev za ureditev 
razmer na Bližnjem vzhodu.

Angleški ministrski predsednik 
Macmillan je te dni skušal v oseb
nem stiku s predstavniki turške in 
grške vlade rešiti spor okrog Cipra. 
Po končanem obisku v Atenah je bi
lo objavljeno skupno sporočilo, izJicuvaviu v »ujcu* ■' *' -— — u.

j vsekakor povečana katerega je razvidno, da sta obe nesoglasij, Ker so Tunizijci
kmetijska proizvod- v^a(li ostali pri svojih prejšnjih sta- Francozi sklenili sporazum o izgrad 

iij«, uvij organizirana preskrba po- Dščih in da se v medsebojnih odno- nJ* velikega naftovoda iz Sahare do 
trošnikov z industrijskimi in kme- sib n* nič spremenilo, da je torej še tunizijske luke ob Sredozemskem 
tijskimi proizvodi ter povečanje uvo- vedn° v veljavi stari britanski načrt m°rju. Predsednik Tunizije, Burgi- 
za za široko potrošnjo. V zadnjem ° trojni upravi na otoku Cipru. V ča- ba> Je dal javni predlog, naj AlžirskasCocu r./-. _____X- __________ J1.J 1 CM 1___s n.CVnhnHilno frnnfo .-V___ ,, 1 "

razvidno, da sta se Amer in krati 
Saud razgovarjala predvsem o seda
njem položaju na Bližnjem vzhodu 
kakor tudi o izboljšanju odnosov 
med dvema največjima arabskima 
deželama.

Med tunizijsko vlado in Alžirsko 
osvobodilno fronto je prišlo do 
ostrih nesoglasij, ker so Tunizijci s

vajo svoje vloge pri odkupih, 
sprotno pa pridelki, ki jih je

na- Slovenijo je to 70 % vsega trgovin- 
moč skega prometa! Te številke nam po-

Organi upravljanja pri »Inštalaciji”
Novoustanovljeno komunalno pod- Nanger, Štefan Fotivc. In 

jetje »Inštalacija« v Kočevju je pred odbor: predsednik je Naci 
kratkim izvolilo svoj prvi delavski 
svet. To podjetje se’je s 1. julijem 
ločilo od »Mestnega vodovoda« in 
pričelo s samostojnim poslovanjem.
Zaposluje nad 60 delavcev in inon-

upravni
------------ j- ----- Korbar,

člani pa: Milena Obrekar, Jožef Ku
re, Štefan Fotivc in Karel Štefanič.

Da je »Inštalacija« prešla na svo
je novo poslovanje nemoteno, je 
predvsem zasluga direktorja Jožeta.............. ‘ K1 cuvocni tuoiuya UUCKlUija JUZfLd

terjev, ima pa tudi svoj avtomobil. Pirmana. Mislim pa, da zasluži upra-Fn cvmi noinunnefi • .v . i .......Po svoji dejavnosti, hitri in solidni 
izvršitvi del pa je znano po vsej Slo
veniji in izven nje.

Ker pa je dobro poslovanje odvis
no od dobrega kolektiva in sposob
nega vodstva, so iz svoje srede iz
volili 15-članski DS. To so najboljši 
delavci in monterji in od njih je se
daj odvisno dobro in uspešno gospo
darjenje. Predsednik DS je Pavle 
Novak, člani pa: Karol Premrl, Jožef 
Kure, Nace Korbar, Edo Čolnar, Mi
lena Obrekar, Branko Šmihovec, Jo
že Berger, Štefan Bokan, Jože Fran
celj, Jože Urbanc, Jožef Gregorič, 
Karol Štefanič, Franc Švigelj, Boris

vičeno grajo dosedanji tehnik, ki je 
svoje delo izvrševal skrajno malo
marno. O njegovem odnosu do pod
jetja je že razpravljal Delavski svet 
na svoji prvi seji, na katero je bil 
povabljen tudi tehnik, a se je iz ne
znanih razlogov ni udeležil. J.

VREMENSKA NAPOVED 
Vremenoslovci pravijo, da bo v 

tem času nestalno vreme s pogosti
mi padavinami in hladno bo. Poseb
no velja to za čas od 19. do 22. av-

za za široko potrošnjo. V zadnjem 
času se opaža, da uvozniki vedno 
bolj upoštevajo želje in potrebe po
trošnikov.

Ugotovili so tudi, da je bila od 
vseh mest v okraju najbolje pre
skrbljena z živili, to je s sadjem in 
zelenjavo Ljubljana, dočim je bila 
preskrba s temi artikli najbolj pro
blematična v Kočevju, Domžalah in 
Zasavju. Potrebno bi bilo, da se te 
pomanjkljivosti čim prej odpravijo! 
V Ljubljani je k boljši preskrbi po
magalo predvsem večje število se
zonskih stojnic, novih mlečnih po
slovalnic, dostava mleka na dom in 
večji odkup mleka.

Nikakor pa ne moremo biti zado
voljni s prometom na drobno, po
sebno ne, če ga primerjamo s pora
stom v trgovini na debelo. Pri tem 
moramo upoštevati, da so cene prav 
toliko poskočile, kot je porasel pro
met v nadrobni trgovini, torej za 
6 %. Nedvomno se je to zgodilo za

su razgovorov med grškim in bri- osvobodilna fronta preneha z voja- 
tanskim ministrskim predsednikom škimi operacijami in preide na po
je prejela grška vlada nujno pismo dročje političnega sporazumevanja s
predsednika Hruščeva, v katerem ta 
zahteva, da mora Grčija podpreti 
sovjetski predlog o umiku tujih čet 
z Bližnjega vzhoda.

Grčijo je te dni obiskal tudi po
sebni odposlanec predsednika Eisen- 
howerja, Murphy. Govorili so tudi o 
otoku Cipru. V Atenah smatrajo, da 
bo sedaj Amerika poizkusila posre
dovati v ciprskem sporu.

V Zahodni Nemčiji je nastopila 
huda kriza zaradi prevelikih zalog 
premoga, ki so v zadnjem tednu do
segle izredno vrednost 640 milijo
nov mark. Zahodnonemški gospo
darski strokovnjaki trdijo, da bi bi
lo treba v vsem Porurju ustaviti ko
panje premoga za 22 dni, da bi se 
rešili sedanjih velikih zalog. Sindi-

Francijo. To je izzvalo po vsej Alži
riji veliko nezadovoljstva, ker se 
Alžir bori že več kot štiri leta m ker 
sedanje prilike v Franciji kažejo, da 
bodo Alžir popolnoma pridružil* 
Franciji, ako v Alžiriji ne boe o do
volj močne sile odpora.

Iz Turčije so z izmišljeno trditvi
jo, da zbira podatke za jugoslovan
sko obveščevalno službo, izgnali ing. 
Pušiča, ki je bil tam zaposlen pri 
enem naših podjetij, ki izvajajo dela 
za Turčijo. To je letos že šesti pri
mer, da izganjajo naše državljane in 
to vedno z nekimi izmišljenimi trdit
vami. Vesti o tem pa prir.ašajo na 
zelo čuden način ne san.o razni po
krajinski in neodgovorni časopisi, 
ampak celo vodilni vladni Usti Z 
ozirom na prijateljske odnose med. .. , . j ° ------ na mijei-eijsKe oanose mea

gusta."ko je pričakovati tudi močna l.iT ££ “žVlt?

v — —* - X’~ — SHS«;
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Ivanka Jamnik: 0 gospodinjskem centru
Dajte nam stanovanje

stanovanje stanova..

ZAHODNA NESOGLASJA 
Med deželami Atlantskega pakta 

je že nekajkrat prišlo do hudih 
besed zaradi neenakega obravna
vanja vseh njenih članov. Anglo- 
ameriško izkrcavanje čet v Liba
nonu in Jordaniji je ta nasprotja 
ponovno postavilo na dnevni red 
odnosov med temi deželami. Akci
jo, ki je bila brez dvoma izredno 
tvegana v pogledu mednarodnega 
položaja in svetovnega miru, sta 
pripravili vladi v Londonu in Wa- 
shingtonu sami brez sodelovanja 
in posvetovanja z ostalimi vlada
mi Atlantskega pakta. To je izzva
lo nova in huda sumničenja zno
traj te organizacije.

Predvsem majhne dežele so de
jansko pojasnjevale svojo prikljur 
čitev k Atlantskemu paktu kot iz
raz skrbi za svojo lastno varnost 
predvsem v letih ostre hladne 
vojne. Prav zaradi tega so te de
žele vedno vztrajale, naj ima ta 
zveza izključno obrambni značaj. V 
zadnjih letih pa je že nekajkrat 
življenje dokaza'o, da ta obramb
ni značaj organizacije Atlantske
ga pakta ni preveč trden in da 
pravzaprav vsak član v tej orga
nizaciji skuša zastopati in ščititi 
predvsem svoje koristi, ki pogosto 
niso v skladu z obrambnim znača
jem organizacije Atlantskega pak
ta. Te dni se je prav Grčija glede 
Cipra znašla v neprijetnem polo
žaju, ko so s tega otoka odhajale 
v okupacijo neodvisne arabske 
države čete Atlantskega pakta.

Združene države na primer v 
začetku niso kazale nobenega za
nimanja za konferenco na najvišji 
ravni, zatem pa so pristale na to, 
da se skliče sestanek Varnostnega 
sveta in pri tem zasledovale pred
vsem naslednje:

popraviti so želele slab vtis, ki 
so ga v svetu napravile s svojo in
tervencijo v Libanonu, 

opravičiti so hotele vojaško po
sredovanje v Libanonu s trditvijo 
o neposrednem napadu na Bliž
njem vzhodu in

utrditi v Libanonu položaj za se
be do take mere, da odhod njiho
vih čet ne bi mogel več bistveno 
menjati položaja v tej deželi.

Britanska stališča so se menja
la v skladu z oceno položaja, ki je 
bil v začetku z britanske strani 
napačen. Ameriška intervencija 
v Libanonu, revolucija v Iraku in 
šibek položaj jordanskega kralja 
je v začetnih trenutkih kazal na 
to, da so Britanci ponovno dobili 
možnost, da se trdneje zasidrajo 
na Bližnjem vzhodu. Toda že po 
nekaj dneh je položaj pokazal, da 
temu ni tako. Zaradi tega so Bri
tanci bili najprej zelo odločni za
stopniki sestanka šefov vlad, pa 
so se pozneje umirili. V začetku so 
poizkušali igrati vlogo posredo
valca med ostrimi stališči Sovjet
ske zveze in ZDA, ki so si bila 
močno nasprotna. Britanija je da
nes v težkem položaju. Odhod 
njenih čet iz Jordanije bo prive
del do naglega padca sedanjega 
kralja Huseina, če pa v tej deželi 
ostanejo, bodo do konca zapravili 
ves svoj vpliv na Bližnjem vzho
du, kar je zlasti po zadnjih dogod
kih v Iraku zelo nevarno za an
gleški kapital. Tako stališče Bri
tanije bi lahko privedlo do nacio
nalizacije naftne industrije, kar bi 
predstavljalo izreden udarec za 
angleško gospodarstvo.

Francija je bila v začetku uža
ljena, ker je niso sploh opazili v 
reševanju sporov • na Bližnjem 
vzhodu. Zatem pa je general De 
Gaulle spoznal, da mu užaljenost 
prav nič ne pomaga in je zato dal 
očitno prednost sovjetskemu pred
logu za sestanek šefov vlad v 
okviru Varnostnega sveta v Žene
vi. To je močno razburilo Zapad 
in proti Franciji je zavzel spreme
njeno stališče. B. Mikoš

ZAPROSILI SMO TOV. IVANKO med našimi gospodinjami anketo. Iz piti raznih gospodinjskih pripomoči- »Kako je s stanovanjem, ali nam za silo zadostuje ena soba, ko dru- 
JAMNIKOVO, UPRAVNICO CEN- ankete je bilo razvidno, da bi si na- kov, je Center odprl izposojcvalni- gQ boste kmalu nakazali?« žina naraste, naraste tudi potreba
TRA ZA POSPEŠEVANJE GOSPO- še žene želele razne servise za co. Tu si lahko gospodinja izpc.sodi ))Tri družine živimo skupaj v po večjem stanovanju. In potem
DINJSTVA KOČEVJE, DA ZA NAŠE razbremenitev, še največ pa sc jih sesalec za prah, loščilec, pralni stroj, enem stanovanju, ali res ne bom prošnja na stanovanjsko upravo:
BRALCE, POSEBNO ŠE ZA GOSPO- je izreklo za skuono meh im' rano sokovnik, s katerim lahko hitro in priš|a nikou na vrsto, da se mi do- »Dodelite nam boljše stanovanje,
DINJE, ODGOVORI NA NEKAJ pralnico. Takoj smo pristopili k or- na preprost način pripravi veliko delj stanovanje?« tri članska družina živi v eni sami
VPRAŠANJ O DELU IN NALOGAH ganizaciji izposojevalnice in servisa okusnega sadnega soka, pekač, lo- »Lepo vas prosim, čaj te mi sta- majhni sobici.«
GOSPODINJSKEGA CENTRA. ZA- za pomoč v gospodinjstvu. Poteg *e- nec ekonom, večjo posodo za vku- novanje_ saj v sedanjem sploh ne Tako nekako je nastal stanovanj-
HVALJUJEMO SE JI ZA PRIJAZ- ga je vsak četrcek od 10—11 ure od- havanje in še razne manjše gospo- moremo veg živeti!« ski problem, k imu ne vidimo re-
NOST! prta posvetovalnica za tlom, k. e- la- činjske pripomočke. Nadal.pia potre- Lahko bi naštevali še naprej, šitve, vsaj zaenkrat še ne. Kdo bo

hko vsak dobi brezplačno odgovor ba gospodinj pa nam bo pokazala. vendar naj zadostuje ta uvod k se- presekal gordijski vozel tega pere-
Koliko časa že obstoja v Kocev- na vprašanja, ki zadevajo gospodinj- kaj bi še moral imeti Center v svoji stavku 0 stanovanjskem problemu v čega vprašanja, ki dela težave 'judV-

ju Center za pospeševanje gospo- stvo in dom. Posvetovalnico vodi izposojevalnici. Izposojevalnma je Kogevju. Kar smo zgoraj zapisali skemu odboru, razburja živce pro-
dinjstva in kakšni so bili doseda- gospodinjska učiteljica. • zelo nizka, saj računamo za enkrat- smo vse siišali na stanovanjski silcem in uslužbencem Stanovanj-
tni uspehi? . - .. , n° čiščenje stanovanja s sesalcem upravi v Kočevju. Uslužbenci te skega urada, ki nosi s seboj kali
Jeseni leta 1955 je bil ustanovljen _ Kfere f° najvažnejše naloge 100 dinarjev, prav tako tudi od lo- ave tolmačijo ljudem težave po- nezadovoljstva, prepire v družini

Okrajni zavod za pospeševanje go- Centra in kako jih rešujete. ščilca. Za celodnevno uporabo so- manjkanja stanovanj, prepričujejo itd.? Na to vprašanje je samo en
spodinjstva Deloval je na območju Najvažnejša naloga Centra Je pro- kovnika 50 dinarjev, od ostale poso- jn tolažijo in le redkim lahko ustre- odrešujoč odgovor — zidati! Tu pa
bivšega okraja Kočevje vse do pri- učevati, kako izboljšati in pospešiti de in manjših strojčkov pa 20 din na žej0 z 0di0čbo o dodelitvi stano- spet naletimo na drug problem, kje 
ključitve k okraju Ljubljana. Poleg napredno gospodinjstvo, prilagojeno dan. Za loščilec m sesalec za prah vanja _ ker je teh zelo malo, ve- dobili sredstva, da bi bilo mori zgra- 
upravnice sta bili zaposleni še dve našim prilikam in krajem. )al;.e, -ie- zadostuje navadna električna nape- ljko premai0i da bi bilo ustreženo diti toliko stanovanj, da bi bilo 
gospodinjski učiteljici, zato je bilo lati na tem, da bodo vsi otroci na ljava, za pralni stroj pa je potreben vsaj najnujnejšim prosilcem. ustreženo vsaj najnujnejšim prime-
delo Zavoda usmerjeno predvsem na naših šolah prejemali uvbrc pripruv- trofazm električni tok Ko smo kot neprizadeti gosti pri- rom, ki jih ni malo. Kako -e rešuje
teren Naive* wo,ega dela pa ’o ljeno malico. To se da doseči s se- Vse to lahko dobite v pisarni Cen- sluhnili p0govoru med prosilci sta- stanovanjska kriza, je dalo najlepši 
Okiami zavod posveti! organ zaciii minarji, kjer dobe voditeljice mleč- tra (stavba Obe. LO, III. nadstropje, novanj in usiužbencem Stanovanj- vzgled podjetje Rudnik. Res je, tu- 
in pravilni pripravi malic v šolskih nih kuhinj in tiste, ki pripravljajo soba štev. 56) vsak dan od 7 do 9 ske skupnosti- tovarišem Maconi- di nekatera druga kočevska podjetja
prečnih kuhinjah. malice, strokovni pouk, kaj vse se ure dopoldne. jem, snuTsi ustvarili vsaj delno sod- so zgradila nekaj stanovanj, toda to

lahko napravi za sprememoo m do- V Kočevju že več kot leto celuje bQ 'k-e SQ vzroki_ da primanjkuje je še veliko prerhalo. Tempo grad-
bro malico. Krpalnica, kamor lahko vsakdo pri- da^es toliko stanovanj. nje stanovanj se bo moral povečati.

Tretja nalogo Centra je ustanav- nese svoje stare obleke, perilo itd. predvsem pa bodo morala za to sto-
ljati razne servise za razbremenitev da jih po zelo nizki ceni zašijejo ali DRUŽINE RASTEJO riti več podjetja! Delovni človek ra-
zaposlene žene, kar >? obenem tudi predelajo. Tu so dobile zaposlitev tri Gradnja stanovanj po osvoboditvi i}j Poleg dnevnega kosa kruha 'udi
priprava za uspešno delo nastajajo- naše žene in imajo vedno veliko de- (da ne omenjamo žalostne zapušči- krov nad glavo,
čih stanovanjskih skopr esti. la. (Konec prihodnjič) ne, ki smo jo podedovali po vojni),

Da bo naša zaposlena mati brez je zaostajala za rastjo mesta. V Ko- PRIORITETNA LISTA
skrbi, kje bo njen otrok dobil opol- divji PRAŠIČI NE OGROŽAJO VEČ čevju so zrasli novi industrijski
dansko kosilo, je dal Center pobudo, 0b tem času so ponavadi vsako objekti. Zaposlitev je našlo sto in Na stanovanjski upravi smo za
da se v Kočevju ustanovi večja šol- let0 prizadejali divji prašiči v Po- sto ljudi. Prišli so iz raznih krajev, prosili za imena tistih prosilcev iz 
ska kuhinja, kjer bodo lahko dobili 11anski doifni kmetom precejšnjo vsi pa so potrebovali stanovanje, prioritetne liste za stanovanja, ki 
topel obrok otroci iz osnovne šole, §kodo na polju. Letos pa verjetno Mladi ljudje so sklepali, sklepajo so med najpotrebnejšimi. Tu je bilo 
gimnazije in tudi predšolski otroci, deiajo ščetinarji po drugih krajih in bodo še sklepali zakonske zveze, med približno 30 imeni težko izbi- 
ki so v otroškem vrtcu. Za vse to škodo, mogoče pa se ne upajo priti Stanovanj je potrebno vedno več. ratl. Vsi rabijo stanovanja. Zapisali 
je sedaj velika možnost v prostorih v bližino vasi, ker so letos kmetje Kjer sta dva člana družine se na- smo naslednje: 
bivše menze podj. »ZIDAR«. S tem posadili koruzo, ki je bila divjim vadno kmalu priključi še tretji, ce- Albina Novak, Reška cesta 8, Jože
bo marsikatera družina olajšana skr- prašičem najbolj všeč, blizu doma. trti. Dokler sta zakonca sama, vsaj Goršič iz Stare cerkve, Anton Bri-
bi in otrok bo dobil kosilo opoldne, ški, Rožna ulica. Zdenka Mohorič,
ne pa ob treh ali štirih, ko mora ča- _ , i vi . «/• . 1*1 . Slovenska vas, Vlado Žurga, zapo
kati, da ga skuha mati, ko se vrne iz S® DO lOSKl .,1X11111 premaknil Z IHOSTO slen pri podjetju »Avto«, brez sta- 
službe. Tu bodo lahko kuhali tud: r novanja, Gašper Čač, Trg Svobode
enolončnice za druge, ker marsikdo ko smo se ondan mudili v Velikih ni pokazalo elastičnosti pri delu, ni- 41, Ignac Hozjan, Šalka vas, Pepca
ima včasih rajši preprosto ceneno , a§gah smo zvedeli za zadevo, ki ti pripravilo vse potrebno, da bi la- Klepač, Trg Svobode 47, Zdravko
hrano. To je podprl tudi občinski aslužj’ da ji odstopimo nekaj vrstic hko prišlo do združitve do določe- Poje, Trg Svobode 47 in Marija Str-
ljudski odbor in pričakovati je, da našem listu. nega roka. Res je, da prinese taka le, Trg Svobode 49. Torej ti ljudje,

Po priključitvi okraja je bil na bo to urejeno že z novim šolskim le- y občini Lašče deluje Trgovsko združitev precej dela in zahteva tu- oz. njihove družine so na prioritet-
pobudo Društva za pomoč družini, tom Težave so v pomanjkanju fi- Dodietje »Krim«, ki sta ga do ne- di prožnosti. Te pa pri vodstvu pod- ni listi za stanovanja. Ker nas je
ki dela v okviru Zveze ž-nsk.n c :• i- nančnih sredstev, vendar pa ni nuj- davneqa sestavljali dve trgovini — jetja zaenkrat še pogrešamo. zanimalo v kakšnih stanovanjih zi-
štf-v ustanovljen Center za pospe- n0i da se veliko popravlja, saj se da v Robu jn Rašici. Po reorganizaciji Zaradi tega imajo tudi v priklju- ve ti ljudje, smo na slepo srečo obi-
ševanje gospodinjstva za občino Ko- zageti tudi s tem, kar je že. zadružne trgovske mreže je bilo s čenem skladišču suhe robe v La- skali tri družine in si ogledali nji-
čev.ie Upravni odbor in upravnik __ . { julijem priključeno k podjetju ščah težave zaradi bančnega pošlo- hova stanovanja.
Centra sta bila imenovana na seji Poleg izobraževanja gospodinj ))PCrJlm(( skladišče suhe robe Gospo- vanja. Skladišče je prej, ko je bilo
občinskega ljudskega odbora marca je naloga Centra pomagati .apo- darske ,ovne zveze Kočevje v pod GPZ Kočevje, poslovalo z Za- KJE VSE STANUJEJO
1958. Za predsednika upr.voga od- sleni ženi, s čim sedaj ze lahko po- Laščah £ trgovina suhe robe na Re- družno hranilnico in posojilnico v . . . .
bora je bila izvoljena ing. Mira Bi- magate in koliko računate za po- y e”su se je d1et1e pre_ Ribnici, sedaj ko so se priključili Nas obisk je veljal najprej dru- 
žal, ki je že vodila upravni odbor samezne usluge? imenovalo v detajlistično in groši- podjetju »Krim«, pa bodo poslovali zini Poje, ki živi v mali podstrešni
bivšega Okrajnega zavoda. Da bi zaposlena in nezaposlena go- s j-nQ trgovsko podjetje »Krim«. preko matičnega podjetja z Narodno sobici v stavbi st. 47 na Trgu Sv

V letošnjem leti je bilo v Kočevju spodinja imela nekaj časa za sebe, ' £ UDravnih odborov kme- banko. Ker te stvari niso bile ure- bode. Visoko na podstrešju živi ze
kakor tudi na terenu več kuharskih oziroma svoj počitek ali razvedrilo, .... d q Vel Lašče, Turjak, jene (vsaj takrat, ko smo se mi mu- nad 3 leta in pol. tri članska C.TU- 
tečajev. V Kočevju je bil tudi šivilj- je ustanovljen servis za pomoč v go- Gregor ,n Ortnek in dili v Laščah, še niso bile), ima ko- zrna - moz, zena in triletni otrok
sko-prikrojeval ni tečaj od jesen: spodinjstvu.^ Sedaj je zaposlena ena Občinskeaa liudskeqa odbo- lektiv skladišča težave v finančnem v sobici, ki men vsega 3 z\ o m. V tej
lanskega leta vse da konca letošnje- delovna moč, ki gre na zeljo gospo- LP šč naj se' trgovine, ki so de- poslovanju. sobici imaj° vse — spalnico, ku 1-

dom, da počisti stanovanje, - J V rt-ičakule

Ivanka Jamnikova

ga'julija. Ta tečaj”je obiskovalo čez dinje na dom, da počisti stanovanje, ;ava!“37'sk;pJpu3Ctehyzuavdrug1očljo“od '"pričakujemo, da bo vodstvo pod- njo, dnevno sobo • P0Jet°va ^nua.' 
-50 žena in deklet. Vodila ga je opere perilo, čuva otroke itd. V ko ^ in nrikliučiio podietiu ietia storilo vse, da bodo te pomanj- moz je zaposlen v podjetju J
strokovna učiteljica i/ toxarne ši- likor bo potreba večja, bomo zapo- >>Krim9(( y velikih Laščah. To bi se kljivosti čimprej odpravljene in bo čavničarstvo«, nam Je Povedala, 
valr.ih strojev »MIRNX«. Pa je Cen- slih več delovnih moči. Za uslug mora]o izvesti s i. aVgustom t. 1. podjetje začelo poslovati v polnem je neznosno živeti v takem sta
ter začel z delom še na ostalih po- plača stranka 70 din na uro. Zaenkrat oa ie vsa stvar ostala še obsegu. Pri tem lahko ra.
dročjih, je takoj spomladi razpisal Ker si vse družine ne morejo ku- staremP zJakaj vodstvo »Krima« di na pomoč ObLO Lašče.

Razvitje prapora v Kočevski Reki
(Nadaljevanje s 1. strani) Med igranjem državne himne je

nato tovariš Juh razvil prapor, ka- 
svojim delom, v prvi vrsti s politič- teremu so kumovali in nanj pripeli 
no vzgojo, odločilno prispevala k zastavice v imenu posestva »Snež- 
uspešnemu in naglemu reševanju na- nik« direktor, tovariš Radovan, v 
log posestva. imenu občinskega sindikalnega sveta

Zaradi posebnih nalog, ki jih ima tovariš Vidmar, v imenu Kmetijsko 
posestvo tu ni bilo uvedeno delay- gozdarskega posestva Kočevje pred- 
sko upravljanje, zato je bila naloga rednik delavskega sveta, tovariš 
sindikata v povezavi med vodstvom Furlan in v imenu Lesno industr j

p.°t,.v.,žS,rk,',om še “Uko več"ja in važnejša. je So imeli tudi krajše nagovore s
Tovariš Juh je še posebej pou - pozdravj jn čestitkami k desetlet- 

ril, da je sindikalna organizacija nemu jubjieju jn razvitju prapora, 
učvrstila svoje vrste, saj je od ooO sindikalni podružnici je čestital in 
zaposlenih delavcev saimo 50 izven g0v0rd 0 nai0gah sindikata tudi 
organizacije in to predvsem sezon- predsednik okrajnega sindikalnega 
ski delavci. Podružnica sodeluje pri ^yeta

v Cv„.„, P.«»
sveča tudi kulturnemu delu in raz- pričelo prisrčno in veselo rajanje, 
vedrilu delavcev. Mc

stvar ostala'še obsegu. Pri tem lahko računajo tu- vanju. V letnem času pritiska ne-
- ----- — znosna vročina, pozimi pa drgetajo

od mraza. Tu je še vlaga, zato ni 
čudno, da je otrok večkrat bolan. 
Stanovanje, če zasluži to ime, nima 
vode, stranišča, skratka, prav ni
česar kar pritiče stanovanju. Njiho
va prošnja teži na Stanovanjski 
upravi že nad tri leta in pol.

Družinica Gašperja Čača živi v 
2,5X3 m obsegajočem stanovanju na 
Trgu Svobode št. 41. Isti prizor — 
spalnica, kuhinja, shramba, da ne 
bomo naštevali naprej — vse v mali 
sobici, ki naj bo stanovanje ženi, 
možu in 6 mesecev staremu otroku. 
V sobici je prostora samo za šte
dilnik, mizico, omaro, ki služi ob
enem za obleko in kredenco in di
van ter otroška stajica. Tu stanu
jejo že nad dve leti, toliko časa ima
jo tudi vloženo prošnjo za stanova
nje na Stanovanjski upravi. Tudi 
Čač je v službi pri podjetju »Klju
čavničarstvo«. Povedal nam je, da 
je v sobi pozimi zelo mrzlo, ker je 
edino okno zelo slabo. Mraz si utira 

Praporu sindikalne podružnice v Kočevski Reki so v imenu organizacij Pot tudi skozi slab pod. V tako majh- 
in podjetij kumovali: F. Vidmar, S. Goršič, J. Furlan, L. Komel-Radovan nem stanovanju se počuti človek kot

v kletki.

Ing. Ivo Piist

Kočevski rudnik nekdaj in danes
Razpredelnica nam je povedala, 

da je kočevski rudnik bil v prej
šnjih časih izrazito konjunkturni 
rudnik. Največjo proizvodnjo pred 
prvo svetovno vojno je dosegel leta 
1913, med obema vojnama pa leta 
1920.

Svetovna gospodarska kriza, ki se 
je začela 1. 1930, je rudnik Kočevje 
močno prizadela. Rudnik je ob mi
nimalni proizvodnji životaril vse do 
1. 1940., ko je pred obstoječim se 
Izbruhom nove svetovne vojne na
stopila zopet kratka konjunktura. 
V dobi krize, ko ni bilo možnosti 
prodaje, je padlo število zaposlenih 
na 100 mož. V jami so prenehali od
kopavati, a na površinskem kopu ni - 
so nadaljevali z odkrivanjem, ki je 
bilo do leta 1923 zelo intenzivno. 
Leta 1921 so s parnimi bagri ve- 
drovniki odkrili celo 750.000 m* ja
lovine, česar v povojnih letih ne do
segamo.

Med drugo svetovno vojno je 
Rudnik životaril. Leta 1943 je^ bila 
ob partizanskem napadu na Kočevje

porušena rudniška termocentrala. 
Ker ni bilo več električne energije, 
je jamo in površinski kop zalila vo
da. V dolgih letih težke gospodarske 
krize hudo preizkušeno, a zato tem
bolj zavedno delavstvo se je takoj 
po kapitulaciji stare Jugoslavije od
zivalo v velikem številu klicu Osvo
bodilne fronte in se pridružilo bor
cem proti okupatorju. Mnogi od njih 
so darovali svoja življenja za to, da 
je mogla biti ustvarjena nova so
cialistična država.

Po osvoboditvi se je pričela za 
rudnik nova doba. Del. kolektiv je 
z veliko vnemo pričel obnavljati po
rušeni rudnik. Proizvodnja je nara
ščala iz leta v leto in dosegla leta 
1954 višino, ki preje ni bila nikoli 
dosežena.

Razumljivo je, da nova socialistič
na država, ki je obnavljala v vojni 
porušeno domovino, ni bila v stanju 
takoj dati kolektivu na razpolago 
vseh delovnih sredstev. Ob močnem 
pomanjkanju strojev in vse ostale 
opreme so kočevski rudarji kljub

temu dvigali proizvodnjo, kar je za
htevalo mnogih naporov.

Zapisali smo že, da so na povr
šinskem kopu prenehali z odkriva
njem po letu 1932 in da niso odkri
vali vse do leta 1940. Po vojni ni 
bilo dovolj razpoložljivih strojev, te 
je podjetje moglo nabavljati le sta
re in samo postopoma, zato inten
zivno odkrivanje ni moglo takoj 
steči v nujno potrebnem obsegu. 
Površinski kop ni bil dovolj odkrit, 
zato tudi z njega ni bilo mogoče do
biti potrebn.e proizvodnje. Glavno 
breme je nosila jama. Leta 1951 n. 
pr. je dal površinski kop le 9200 ton 
proizvodnje, jama pa 118.210 ton. 
Kritično stanje je bilo treba nujno 
rešiti, da bi se popravilo situacijo na 
dnevnem kopu, ki je nastala zaradi 
nezadostnega odkrivanja v predvoj
ni in v povojni dobi. Rudniku je 
uspplo sanirati površinski kop, ki 
sedaj že daje večji del rudniške pro
izvodnje. Forsiranje odkopavanja na 
površinskem kopu je bilo potrebno 
tudi zato, ker je preveč intenzivno 
eksploatirana jama prihajala tudi 
sama v kritično fazo proizvodne ka
pacitete. V jami je namreč zmanj
kovalo prostih površin pod že odko
panimi sloji premoga, katere se od
kopava na površinskem kopu.

V borbi za tehnični napredek, v metode k doslednemu odkopavanju 
želji dvigniti storilnost v obratih, z mehaniziranim širokim čelom, 
smo pristopili k temeljiti rekon- Številna mehanizacijska sredstva, 
strukciji rudnika. Z najetimi inve- s katerimi danes razpolaga rudnik, 
sticijskimi krediti, deloma pa z zahtevajo tudi skrbno vzdrževanje, 
lastnimi sredstvi, je rudnik povečal Samo elektromotorjev je danes na 
število bagrov, lokomotiv in vago- rudniku že 135 raznih velikosti, 
nov, izboljšal tirne naprave na po- Vzposredno s tem razvojem se je 
vršinskem kopu in izboljšal tehni- opremljala in razvijala tudi rudni- 
ko izsipavanja jalovine na sipinah, ška remontna delavnica. Ta je danes 
Skoro je že dograjena normalnotir- opremljena sodobno in je kos vsem 
na industrijska proga k bodoči novi vrstam popravil, Ne smemo mimo 
separaciji. Gradimo novo izvozno dejstva, da naša delavnica sama iz- 
komunikacijo, po kateri bo skupna deluje enoverižne transporterje, 
naprava izvažala premog iz 4. jam- transporterje z gumijastimi trakovi, 
skega obzorja neposredno na dan. črpalke, kompresorje, pluge za hal- 
Na koncu je tudi treba omeniti, da do.
so v izdelavi projekti nove šepa- Za rešitev izredno težavnega sta- 
racije premoga, katero bomo pričeli novanjskega problema so na Rudni- 
gradit že letos, če bodo načrti pra- ku prejšnja leta storili razmeroma 
vočasno gotovi. malo. Razen 12 stanovanjskega blo-

Po rekonstrukciji rudnika, to je ka, ki je bil dovršen konec leta 1955, 
po zaključku investicijskih del, bo- ne moremo zabeležiti nobene sodob- 
do dani pogoji za večjo proizvodno ne stanovanjske gradnje. Temeljito 
kapaciteto tako jame kakor povr- izboljšanje pa je nastalo, ko je pod- 
šinskega kopa in za večjo storilnost jetje začelo graditi novo stanovanj- 
na rudniku nasploh. sko rudarsko naselje pri Šalki vasi.

Poleg že omenjenih ukrepov za Ta gradnja zahteva nemalo naporov 
izboljšanje tehnološkega procesa vsega kolektiva, ki je pripravljen 
proizvodnje je treba omeniti napre- žrtvovati čimveč tudi v bodoče za 
dek mehanizacije transporta v jami, povečanje naselja, saj bo le tako 
uvajanje jeklenega podporja mesto mogoče odpraviti perečo stanovanj- 
lesa in pa prehod od stare odkopne sko stisko, ki vlada na Rudniku.

ŠTIRI LETA ŽE PROSI 
Antona Strleta smo našli v sobi

ci, dolgi 6, široki 2 m, na Trgu Svo
bode št. 49. Soba, v kateri živijo 
Strle, njegova žena in otrok, sploh 
ni namenjena za sobo, še manj pa za 
družinsko stanovanje. Obokan pro
stor z edinim oknom bi bil kvečje
mu dober za skladišče, danes pa je 
stanovanje Strletove družine. Tu 
stanujejo že dve leti in stalno upa
jo, da bodo dobili boljše stanovanje. 
Menda ni treba poudarjati, da služi 
prostor za kuhinjo in spalnico in ni
ma nikakih pritiklin. Anton Strle, ki 
je zaposlen pri podjetju »Avto*, 
nam je pripovedoval, da je njiho
va prošnja za stanovanje romala na 
Stanovanjsko upravo že pred štiri
mi leti. Dejal je tudi, da je stano
vanje vlažno, zatohlo in sonce se 1* 
za krajši čas prikrade v sobo. V ta
kem stanovanju se res ne moreš 
dobro počutiti. Zaradi vlage se kva
ri tudi pohištvo, ki je zloženo eno 
vrh drugega. V sobi je prostora^ za 
dve postelji, štedilnik in nič več.

Že ti trije primeri stanovanjske 
stiske so nam dovolj povedali in ta
kih »stanovanj« bi laihko našteli še 
in še slabših. Zato se ne morem* 
čuditi tem ljudem, da pogosto ho
dijo na Stanovanjsko upravo in pro
sijo za nova stanovanja. -žem
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PISMA NA SMRT OBSOJENIH Več pozornosti telesni kulturi!
»MOJA SMRT NI SRAMOTA!«
»VEM, DA BO KMALU ...
PRAZNIK .. .«
»NIKAR NE ŽALUJ ZA MENOJ«

Tako so se poslavljali od življe
nja in svojcev pred ustrelitvami in 
obešanjem — v zaporih Banje Lu
ke, Podgorice in Beograda, Novega 
Sada in Občin in drugod. Za njimi so 
ostala pisma — dokumenti, ki jih ne 
bo moč nikoli pozabiti, kajti pri
čajo nam o junaški odpovedi, pogu
mu, vdanosti in ljubezni. V knjigi 
»Pisma na smrt obsojenih« so našla 
svoje mesto in tu objavljamo neka
tera.

Pismo, ki ga je napisala ANKA 
TESIČr-RIMAC pred ustrelitvijo v 
beograjskem zaporu:

Dragi moji Mačun in Rada!
Pišem Vama sedaj ob slovesu. 

Kmalu bo svoboda, mi odhajamo, to
da Ve ostanete. Pred Vama je bo
dočnost. Nadaljujte naše ideje, kar 
smo mi s svojim odhodom prekinili.

Ljubim življenje, posebno močno 
ga ljubim v tem trenutku, toda ni 
mi žal, ker vem, za kaj ga dajem. 
Edino mi je žal, ker nisem utegnila 
delati več in ker nisem imela prej 
teh izkušenj, ki sem si jih nabrala 
v teh petih mesecih v zaporu.

Gotovo Vama je znano, da so me 
ujeli na sestanku, on je ... v tem, 
ker sem tistega dne čisto slučajno 
srečala onega železničarja. Vendar 
sem srečna, ker sem uspela lokali
zirati zadevo, tako da se je ustavila 
pri meni. Samo vtaknili so me v 
skupino najhujših političnih kriv
cev. Sedaj sem v sobi smrti in ča
kam, da pridem na vrsto.

Čutim, da se bliža konec naše bor
be in negotovosti.

Vem, da bo kmalu .. . praznik.
In sedaj, dragi moji deklici — 

veliko uspeha.
Popazita na mojo Milenko, naj 

vama bo sestrica in tovarišica.
Zelo Vaju ima rada in stiska pest 

Vajina
Srbiš...

Pismo ZORE OBRADOVIČ - ILIČ 
štiriletni hčerkici iz taborišča v Ba
njici, kjer so jo leta 1944 ustrelili 
kot talko:

Draga moja Ljolja!
Pišem Ti iz zapora v nadi in že

lji, da Te moje pismo najde živo in 
zdravo. Nikar ne žaluj za menoj, 
draga moja punčka, če boš jutri 
ostala brez mene. Ti boš sama, moji 
preživeli tovariši in tovarišice bodo 
skrbeli za Tebe. Ko boš zrasla, boš 
razumela, da za poštenega človeka 
ni jnoglo biti druge poti kot borba 
za osvoboditev naše dežele od so
vražnikov vseh vrst, borba za socia
listično skupnost. Ta borba zahteva 
veliko žrtev, toda ne bodo brezu
spešne, ker je zmaga naša.

Žal mi je, Ljoljica moja, ker boš 
ostala brez očeta in brez matere. 
Kadar na to pomislim, se mi srce 
trga od žalosti in bolečine, toda te
ga ne morem spremeniti. Ostani mi 
zdrava, draga moja, ubogaj babico, 
ne dopusti ji, da joče, sedaj nima 
nikogar razen Tebe. Bodi do nje po
zorna in nežna, kot si bila do mene. 

Z vsem svojim srcem Te poljublja 
Tvoja mama 

Taborišče Banjica, 1944.

Pismo SIMONA KOSA sestri:
Moja ljuba sestra!

Ti pišem še zadnjikrat, draga se
stra. Obračam se na Tebe v tre
nutku, ko se poslavljam od življe
nja, obračam se na Tebe predvsem 
zato, ker si moja najmlajša sestra 
si bila vedno angel vse naše dru
žine, bila si predvsem moj angel, 
ker sem Te ljubil nad vse. Zdaj, ko 
ostaja še malo ur, kar mi je še ži
veti, se Ti zahvaljujem za vse, kar 
si v svoji sestrski ljubezni storila 
zame. Prosim Te odpuščanja za to 
poslednjo žalost, ko bo uničila Tvo
je dobro srce.

Sestra draga, ne žaluj! Bodi ve
sela! Naj ne bo moja smrt nikjer na 
poti Tvoji sreči. Vem sicer, in po
znam Te predobro, da me ne boš 
mogla pozabiti nikoli, toda ta spo
min naj Te ne vznemirja! Moja smrt 
ni sramotna! Nasprotno, nisem vre

den smrti, katero je napravilo to
liko velikih mož ...

Izpolni, prosim, edino mojo pro
šnjo, tolaži starše, če jih ni ta strašni 
dogodek že uničil, če je tako, Zofka, 
bodi močna, bodi vredna svojega 
brata, ki je dal svoji zemlji živ
ljenje ...

Pomisli tudi, da moja smrt ni naj
bolj krivična, z menoj morajo umre
ti tudi taki, ki zapuščajo nedolžne 
sirote, in to je mnogo bolj bridko 
kot zame, ki razen vas nimam no
benega.

Draga Zofka! Ne umrem rad! Vse 
moje bistvo se oklepa življenja, to
ča umreti moramo vsi, nobenemu ni 
to odvzeto, rojeni smo zato, da 
umremo. Saj se ne pritožujem, to
da živel še nisem, in morda je bo
lje tako. Življenje je boj, jaz sem 
ga izvojeval, še prelahko, umrem 
kot žrtev podlega izdajalca, ne to 
ni prav, umrem za svoje ideale in to 
je mnogo, zato sem živel dovolj, ker 
sem prepričan, da moja kri in kri 
nas vseh ni tekla zaman.

Za svoj narod bi umrl rad sto
krat ne enkrat. Tako se poslavlja od 
Tebe Tvoj brat

Simon

(Nadaljevanje in konec)
Po dosedanjih ugotovitvah se po

kaže nujna in skrajna potreba, da 
posvetimo vzgoji v naši občini več 
pažnje in doslednejšo brigo kot do 
sedaj in da ji damo mesto, ki ji v 
našem družbenem življenju pripa
da. Koristno bi bilo, da bi se jeseni 
vršil v Kočevju širši sestanek za 
telesno vzgojo v naši občini, kate
remu naj bi dal vzpodbudo Občinski 
komite Ljudske mladine. Na tem 
sestanku naj bi sodelovali najširši 
krogi zastopnikov občinskih usta
nov, podjetij, organizacij in društev. 
Poudarjam, da ne bi smel biti ta 
sestanek telovadcev in športnikov 
temveč sestanek vseh onih činite- 
ljev, ki so se dolžni boriti za ljud
sko telesno kulturo. Na tem sestan
ku naj bi predelali sistem telesne 
vzgoje in njen vpliv na ljudsko 
zdravje, telovadbo in borbo za pro
duktivnost dela, pregled stanja te
lesne vzgoje v občini in možnosti 
njenega razvoja, vlogo komune pri 
razvoju telesne kulture, pregledali 
telovadne in športne objekte, kadre 
za telesno vzgojo itd. Odločiti bi se 
bilo za najboljšo obliko tega sestan
ka, ki naj bi bil izpopolnjen z nazor

nimi prikazi, slikami, filmi in po 
možnosti z malo krajevno razstavo 
o telesni vzgoji. Ako bi uspeli, o če
mer sem prepričan, bi predstavljalo 
to do sedaj v naši občini najresnej
šo akcijo na tem področju. Če sl bo
do za to prizadevali vsi krajevni 
družbeni faktorji, bo to — verjemite 
— lepo in koristno dejanje!

Poznavalci trdijo, da je celo tisto 
kar je že malo napredovalo v mno
žičnosti telesne kulture sedaj zo
pet obtičalo. Takoj po vojni smo go
jili tudi »primitivne oblike« telesne 
kulture, čeprav kampanjsko pri 
smučanju, pri tekih čez drn in strn, 
v kolesarstvu, planinarstvu in po
dobno. Pri športnih prireditvah je 
sodelovalo na stotine naših ljudi iz 
ustanov in podjetij. Vse te oblike 
telesne kulture so polagoma izgini
le, pozabili smo na njih marsikje, 
na njihovo mesto pa nismo dali nič 
novega. Ohladili so se tudi ljubitelji 
športa in vedno manj občinstva pri
sostvuje prireditvam telesne kultu
re. Saj se zgodi, da se vršijo celo v 
Ljubljani, ki ima dovolj močno in 
strnjeno zaledje prebivalstva, neka
tere prireditve republiškega značaja 
pri praznih ali zelo skromno zase
denih tribunah ogromnih stadionov. 
Tudi pri nas opažamo, da je v Ko
čevju mnogo ljudi, mladih in sta
rejših, ki jim je dala družba lepe 
položaje in delovna mesta, oni pa

dajejo družbi po službeni dolžnosti 
bore malo. Skrbijo bolj za svoje 
osebno dobro, družbenega življenja 
v Kočevju jim je pa malo mar. Ali 
je to prav? Mislim, da ne! Dati 
družbi nekaj prostovoljnega, bi mo
ralo biti v ponos vsakemu, To bi 
morala vedeti predvsem mladina, še 
posebej zaradi tega, ker gre vse to 
v korist nje same v izdatnejši meri 
kot kino in ples v zatohlih lokalih. 
Tudi temu vprašanju bi bilo treba 
posvetiti več pozornosti.

Poglejmo še, kakšno skrb posveča 
telesni vzgoji občina? V takih raz
merah je težko kaj veliko narediti, 
ker so po sredi finančne težave in ni 
možno pri šolah zgraditi telovadni« 
in športnih objektov preko noči, ko 
često niti sama šolska poslopja ne 
odgovarjajo več. Tu bo treba veliko 
trajnejšega in načrtnega dela ali 
končno bo treba le enkrat s tem 
pričeti, zamudili smo že itak dovolj. 
Drugače pa nudi občina mnogo sred
stev društvom in vzdrževanju teles- 
novzgojnih naprav, kar je zagotov
ljeno v vsakoletnem občinskem pro
računu. Razni sveti so strokovni or
gani v pomoč ljudskim odborom. 
Kako je z našim občinskim svetom 
za telesno vzgojo? Je ta izvršil v 
minulem letu svojo dolžnost? Oseb
no sem prepričan, da bi moral In 
lahko naredil več.

Andrej Arko

Lepote našega podzemlja

Jama z dvema vhodoma v bližini Grčaric

Spominjam se, da sem se kot maj
hen deček strašno bal podzemlja. 
Slišal sem, da tam prebivajo škrati, 
zlij duhovi jn podobna bitja. Poseb
no sem se bal Škratove jame cto 
črnem potoku, ki se izliva v Ca- 
branko. Pomnim še, da sem se ja- 
mj tedaj samo enkrat približal 
Ljudje so govorili-, da se je tam 
vdrl v zemljo zli duh in da se je na
to večkrat prikazoval kot majhen 
možiček z rdečo kapuco na glavi. 
Vendar me je prav to podzemlje 
vedno bolj privlačilo.

Ko sem začel hoditi v šolo, nam

Naš obveščevalec Pred novo nogometno sezono
KOLEDAR

Sobota, 16. avgusta — Rok 
Nedelja, 17. avgusta — Radigoj 
Ponedeljek, 18. avgusta — Helena 
Torek, 19. avgusta — Ljudevit 
Sreda, 20. avgusta — Samuel 
Četrtek, 21. avgusta — Ivana 
Petek, 22. avgusta — Timotej

SPOMINSKI DNEVI
18. avgusta 1942. leta so Italijani 

°bjavilj razglas, da se partizanom 
zapleni vse njihovo premoženje.

23. avgusta 1945. leta je Začasna 
ljudska skupščina Demokratične fe
derativne Jugoslavije izglasovala 
zakon o agrarni reformi in koloni
zaciji. Po tem zakonu je dobilo zem
ljo nad 200.000 malih kmetov in ko
čarjev.

GIBANJE PREBIVALSTVA 

KOČEVJE
Rodile so: Kolmanič Olga, gospo

dinja iz Mlake 16 — dečka Franca, 
Bundcrla Justina, gospodinja iz Ma
hovnika 24 — deklico Dragico, De
beljak Ivana, gospodinja iz Dolge 
vasi 52 — dečka Stojana, Ogulin
Marija, gospodinja iz Kočevja, Trg 
Svobode 6, — dečka Vojka, Pavlič 
Anica, gospodinja iz Kočevja, Roška 
cesta 40 — deklico Ireno, Pust Zo
fija, gospodinja iz Trnovca 1 — deč
ka Franca, Švigelj Jožefa, nataka
rica iz Kočevja, Ljubljanska cesta 
20 — deklico Viko in Zidar Jožefa, 
Oospodinja iz Šalke vasi 90 — deč
ka Stanislava.

RIBNICA
Poročili so se: Klemenc Andrej, 

uslužbenec z Brega 4, star 27 let in 
Podgornik Slavica, učiteljica iz Rib
nice 118, stara 25 let, Mramor Ja
nez, elektromonter iz Kočevja, Tra
ta 6, 23 let in Vidmar Marija, na- 
meščenka iz Ribnice 54, stara 25 
let.

Rodile so: Kramer Ivana, gospo
dinja iz Nemške vasi 40 — deklico 
s°njo, v ljubljanski porodnišnici pa 
so rodile: Rus Marija, gospodinja iz 
Nemške vasi — deklico Anico, Po
ljanec Desanka, gospodinja iz Žlebi
ča 32 — deklico Mirjano, Tanko Ma
fija, gospodinja iz Sušja 11 — de
klico Marinko, Pucelj Angela, go
spodinja iz Slatnika 11 je rodila 
dvojčka-dečka Cirila in Metoda, 
Hluchy Smilja, gospodinja iz Ribni
ca 72 — dečka Predraga, Ambrožič 
Nežka, uslužbenka iz Sajevca 20 — 
dečka Alojza in Tomc Milka, kretni- 
carka iz Ribnice 122 — dečka Stan
ka.

v ljubljanski bolnišnici je umrl 
Kozina Franc, elektromonter iz Rib- 
nice 64, star 47 let.

DOBREPOLJE
Poročili so se: Babič Borls-Anton, 

Kmetovaiec iz Kompolj 94. star 26 
la i!n Mes°jedec Julija, kmečka de
ti, ,11iz Korr»P°lj 62, stara 22 let, v 
Riih i,ani Pa sta se poročila: Rus 
sta“°oi kmetovalec iz Rapljevega 23, 

22 let in Prijatelj Vera, delav

ka iz vasi Pri cerkvi 20, Struge, sta
ra 22 let.

Rodile se: v ljubljanski porodni
šnici: Novak Julijana, uslužbenka iz 
Vidma 67 — deklico Vido, Bukovec 
Ana gospodinja iz Podgorice 20 — 
dečka Bojana, Strnad Marija, go
spodinja iz Kompolj 38 — deklico 
Anico. Na Jesenicah v bolnišnici pa 
je rodila: Zevnik Jožefa, uslužben
ka Iz Vidma 46 — deklico Branko.

PREDGRAD
Poročila sta se: Butala Peter,

kmetovalec iz Gor. Radenc, star 26 
let in Bauer Stanislava, kmetoval- 
ka iz Gor. Radenc, stara 30 let.

Umrl je: Movrin Jurij, kmetova

lec iz Kraljev 9, star 84 let.
KOSTEL

Poročila sta se: Piršič Jože, dela
vec iz Ajblja 10, star 25 let in Ža
gar Marija, gospodinjska pomočni
ca iz Ajblja 9, stara 21 let.

LOŠKI POTOK
Poročila sta se: Mohar Ivan, dela

vec s Hriba 45, star 25 let in Lev
stik Karolina, delavka iz Travnika 
93, stara 23 let.

Smrtno se je ponesrečil Kordiš 
Alojz s Hriba 96, star 22 let.

DRAGA
Rodila je: Bukovec Dragica, go

spodinja iz Trave 19 — dečka Iva
na.

OBJAVE
KINO

JADRAN, Kočevje: od 15. do 17. av
gusta ameriški barvni cinemn- 
skopski film »Desire«, 20 in 21. 
avgusta mehiški film »Ne tajim 
svoje preteklosti«, od 22. do 24. 
avgusta francoski barvni film 
»Nana«.

SVOBODA, Rudnik: 16. in 17. avgu
sta ameriški film »Umberto D.« 
23. in 24. avgusta italijanski film 
»Neapeljsko zlato«.

RIBNICA: 16. in 17. avgusta ame
riški film »Nedolžno obsojen«.

OSILNICA: 17. avgusta ameriški
film »Po sledi ubijalca«, 24. av
gusta francoski film »Krojač za 
dame«.

VELIKE LAŠČE: 16. in 17. avgusta 
ameriški film »Kraljica Kristina«, 
23. in 24. avgusta ameriški film 
»Rumeno nebo«.

DOBREPOLJE: 16. in 17. avgusta 
ameriški film »Streljaj prvi«, 20. 
avgusta jugoslovanski film »Mi
lijoni na otoku«, 23. in 24. avgu
sta ameriški barvni film »Shane«.

PONIKVE, Dom počitka: 22. avgusta 
jugoslovanski film »Milijoni na 
otoku«.

LOŠKI POTOK: 16. in 17. avgusta 
mehiški film »Mehika v pesmi«, 
23. in 24. avgusta francoski film 
»Lucrecia Bergla«.

KOČEVSKA REKA: 16. in 17. avgu
sta francoski film »Karneval«, 23. 
in 24. avgusta ameriški barvni 
film »Robin Hood v Avstraliji«.

PREDGRAD: 16. in 17. avgusta ita
lijanski film »Pesem mladosti«, 
23. in 24. avgusta kitajski film 
»Prehod preko reke Jankce«.

SODRAŽICA: 16. in 17. avgusta
ameriški film »Pekel pod ničlo«, 
23. in 24. avgusta mehiški film 
»Umiram srečna«.

BROD NA KOLPI: 16. in 17. avgusta 
francoski film »Plavolasa zvodni
ca«, 23. in 24. avgusta ameriški 
barvni film »Gog«.

IZGUBLJENO
22. julija je bilo na cesti od Jele

novega žleba do Kočevja izgubljeno
odlikovanje »Red bratstva in jedin-

stva«. — Prosimo najditelja, da ga 
vrne ali sporoči svoj naslov proti 
nagradi na upravo »Novic«.

DEŽURNE TRGOVINE
Dežurno službo imajo: v soboto, 

16. avgusta, od 7. Co 12. ure in od 
15. do 18. ure, trgovina »Oskrba«, 
Ulica Jožeta Šeška, v soboto, 23. av
gusta, ob istem času, trgovina »Po
trošnik«, Reška cesta.

ZAHVALA
Zahvaljujem se tov. Vojku Vrani

ču iz Kočevja žh vrnitev pločevina
ste škatle in orodja, ki sem ga iz
gubil na poti iz Mozlja v Kočevje.

Janez Gestel

IZGUBLJENO
V soboto popoldne sem izgubila 

modro jopico na poti mimo Teksti- 
lane po Rožni ulici do Rinže. Najdi
telja prosim, da jo proti nagradi 
vrne.

Kastelic Anica, 
Trata 41

Po vročih poletnih dneh postaja 
tudi na stadionu Partizana vse bolj 
živahno. Z dopustov se vračajo no
gometaši in s stalnimi treningi si 
bo zopet treba pridobiti potrebno 
spretnost.

Partizanovi nogometaši sc spo
mladi dosegli prvo mesto v II. raz
redu in si tako zagotovili vstop v 
I. razred. Toda ta razred bo imel 
sedaj drugačno sestavo zaradi uki
nitve conskega tekmovanja in Ljub
ljansko- Primorske lige. Namesto teh 
bo osnovana enotna slovenska liga, 
kamor bodo vključena najmočnejša 
moštva kot so Ljubljana, Krim, Kla- 
divar in morda Odred. Ker bo imela 
enotna slovenska liga le do 12 mo
štev, bo tekmovanje organizirano po 
razredih. Tekmovanje v drugem 
razredu bo bolj področno, v prvem 
pa bodo tekmovala večji del moštva, 
sko-Primorski skupini, 
ki so do sedaj tekmovala v Ljubljan-

Vse kaže, da se nogometaši Par
tizana ne zavedajo, da bodo ta tek
movanja težja od dosedanjih, kajti

njihove priprave so zelo skromne! 
Zadnji čas je, da se treningi resno 
pričnejo, ker zadnji trenutek zamu
jenega ne bo mogoče nadomestiti.

Tekmovanje se bo predvidoma 
pričelo konec avgusta. Uprava dru
štva je prijavila A moštvo za I. raz
red, B moštvo pa za drugi razred. 
Prijavila je tudi pionirsko moštvo. 
Da pa bo tekmovanje res lepo pote
kalo in bodo igralci dostojno bra
nili svoje barve, sta potrebna disci
plina in vztrajen trening. V na
sprotnem primeru bo uprava pri
morana udeležbo odpovedati.

Nogometni turnir
Kot otvoritev jesenske nogometne 

sezone bo v nedeljo, 17. avg. 1958, 
nogometni turnir za prehodni pokal 
Turističnega društva Kočevje. Zače
tek turnirja bo ob 9. uri na stao onu 
Partizana. Kot gostje bodo sodelo
val; NK Javornik z Rakeka, NK Me- 
talac iz Delnic, NK Rudar In Parti
zan Kočevje.

iZ« saneh ut dixbta oalja

Prosim najditelja v kabini v Ga
ju pozabljenih otroških naočnikov 
dne 11. avgusta, da jih proti nagra
di vrne na naslov: Slabšak, Šalka 
vas 92.

ČESTITKA
Dragemu Ludviku Pahulje, ki živi 

v Kanadi, želimo za god vse naj
lepše in mnogo zdravja. Enako že
limo tudi njegovi družini, Jošku pa 
lep pozdrav!

Lovšinovi, Pohuljetovi 
in Dejakovi

ČESTITKA
MARIJI POJE želi za njen praznik 

vse najboljše A. T.

PREKLIC
Preklicujem izjave, o Lemuntu 

Alojziju, upravniku KZ Rob, ki sem 
jih izrekel dne 15. junija 1958 v go
stilni pri »Korlu na Robu«, ker ni
so resnične.

Krašovec Karel, Tomažini 9 
pošta Rob pri Vel. Laščah

NE BO GA POGLEDAL
Pri nekem fantovskem pretepu je 

izbil Janez Francetu levo oko. Ko 
se čez leto dni spet srečata, vpraša 
Janez Franceta:

»Ali si še kaj hud name, ker sem 
ti izbil oko?«

»Eh, pusti to,« mu odvrne Fran
ce, »na to sem že pozabil. Ali po
vem ti, če mi izbiješ še desnega, te 
nikdar več ne pogledam!«

NE VE
»Koliko so stare te žemlje?«
»Tega vam ne morem povedati.«
»Zakaj ne?«
»Ker sem tukaj šele tri tedne!«

NEPRIJETNO
Gost natakarju: »Kaj se pa drži

te tako divje?«
Natakar: »Kaj se ne bi. Ta pozab

ljivi profesorski čudak! Napitnino 
mi je hotel dati, pa jo je vrgel v 
pljuvalnik, meni je pa v roko plju
nil!«

NEPOTREBNI IZDATKI
»Kako to, da ste dali samo enega 

od dvojčkov fotografirati?«
»Tako sta si podobna, da se nam

je zdelo škoda po nepotrebnem iz
dajati denar za dva.«

V norišnici
V umobolnici na Studencu pri 

Ljubljani je močan in nevaren bol
nik napadel dr. Alfreda Serka:

»Ha, zdaj te imam! Ne boš me 
več mučil in zapiral!«

Zdravnik mu je ušel po stopnicah 
do zgornjega nadstropja, toda bol
nik ga je tam dohitel. Serko je od
prl okno, da 'bi poklical na pomoč.

»Skoči skozi okno!« je zavpil 
blaznež. »Nočeš? Ti bom pa jaz 
pomagal!«

Serko se je v tej stiski srečno 
znašel:

»Skočiti dol? Prava reč! To bi 
znal vsak otrok! Toda skočiti z dvo
rišča sem gor, kakor znam jaz, te
ga ne zna vsak!«

»Alj prav zares to zmoreš?«
»Seveda, saj sem rekorder za sko

ke v višino!«
»Dobro, pa dokaži!«
In Serko se je naglo pognal po 

stopnicah navzdol. Kmalu nato so 
pazniki zgrabili nevarnega bolni, 
ka; ta jih je milo prosil, naj ga pu
stijo samo še trenutek, da bo oldel, 
kako bo Serko skočil z dvorišča 
skozi okno. Toda strogi možje mu 
tega veselja niso privoščili.

Izdaja jn tiska ČZP »Kočevski tisk« 
v Kočevju. Urejuje uredniški od
bor — Odgovorni urednik Matija 
Cetinski — Uredništvo ln uprava 
v Kočevju, Ljubljanska cesta 14 a, 
telefon 3-89. Naročnina je 400 din, 
polletna 200 din in je plačljiva v 
naprej. Za inozemstvo je 800 din. 
Tekoč; račun 600-12 

1-265
pri NB, podružnica za Kočevje. — 
Poštnina plačana v gotovini. — 

Rokopisov ne vračamo.

ROGOVE JIM JE NATAKNIL 
General je imel zelo ljubko ženo. 

Ko je nekega jutra stopil v svojo pi
sarno, polno mladih oficirjev, je 
vzkliknil:

»Fantje, nocoj sem vam pa vsem 
nataknil rogove!« Ker oficirji niso 
razumeli, je pojasnil:

»Veste, nocoj sem spal s svojo 
ženo.«

DENARNI PROMET 
»Ti, kaj meniš, kje je ob nede

ljah največji denarni promet?«
»Eh, to je pa lahko uganiti — na 

gasilskih veselicah!«

je učiteljica, pripovedovala o skriv
nostnem delovanju vede pod zem
ljo, ko prodira skozi apnenec. Go
vorila nam je o rekah, jlezerih jn 
kapnikih, kj jih ustvar ja voda pod 
zemljo. To je zbudilo izredno zani
manje. Sam sem do danes, ko ho
dim v gimnazijo, ostal zvest ljubi
telj podzemnega sveta. Kočevska je 
'izredno bogata s podzemnimi lepo
tami. Jame, ki jdh je v stoletjih iz
lizala voda v apnenec, so lepe kot 
malo kje. Naj omenim le nekatere: 
Jama treh bratov, Ledena jama, 
Loonorlna jama litd

Ledena jama je v poletju 
praiVi, hladilnik, ker se ohrani led 
skozi vse poletje. S tovariši jz ta
borniške organizacije smo jo na ne
kem izletu obiskali. Ko sem se spu
ščal po strma poti:' navzcdl prot- 
»dnu« sem imel občutek, da sp iz
gubljam nekam daleč v notranjost. 
Kmalu je ostala nad nami samo še 
modra lisa neba, okola nas pa sam 
led in kamenje, ki se je dvigalo vi
soko nad nami. Proti dnu so tla iz
redno varljiva. Blato, ki pokriva led. 
je bilo za nekoga usodno, da se je 
podrsal do dna in kaj lahko bi se 
polomiji. »Dno pa nj konec« jame. 
Od tu vodi en rov na levo navzdol, 
drugi pa je v kotu ob veliki ledeni 
kupoli. Ta mora biti zelo globok, ker 
ja kamen, ki sem ga vrgel vanj, še
le po nekaj sekundah štrbunknil v 
vodo. V te rove nismo mogli, ker 
nismo imeli s seboj nobenih pripo
močkov za spuščanje v globino. Pre
den smo jamo zapustili smo zapeli 
spodaj še nekaj taborniških pesmi.

Leonorina jama je druga 
jama, ki smo jo obiskali. Sklenili 
'Simo, da bomo prodrli čtm dlje in raz. 
iskali tudi tiste dele, ki do sedaj še 
niso bili odkriti. Vhod v jamo je 
majhen jn prav to je verjetno vzrok, 
da je mnogi, ki so jo iskali, niso 
našli. Baje jo je imel grof Auer
sperg urejeno zase. Vhod v jamo pa 
prav nič ne kaže, da bi bila tu vgra
jena kdaj železna vraita, o katerih 
nekateri govore. Po stopnicah, ki so 
že precej razbite in trhle (videti jim 
je, da segajo še v dobo Auersper
gov), prideš na a. itiček in od tu 
se po lestvi prvič vzpneš navzgor. 
Nato se je treba spuščati navzdol v 
prvo veliko votlino. Tu so vsekane 
stopnice v apnenec in pot do sem je 
lahka. Tu nam je zaprla nadaljne 
prodiranje navzdol voda. Prodirali 
smo naprej na levo stran, kamor so 
zapet vodile stopnice navzgor. Ko 
smo prišli na vrh se je začel najne
varnejši del poti. Tu m bilo več stop
nic in morali smo nadaljevati pot ob 
vrvi. Imeli smo s seboj navadne ba
terije, luči na akumulatorje in eno 
karbidovko. Vso to nam je dajalo 
dovolj svetlobe, da smo občudovali 
podzemne lepote, kd sta jih ustva
rila voda in apnenec. Po nevarnem 
spuščanju nad prepadom smo se po
vzpeli na drugi konec tretje votline. 
Razdelili smo se na dve skupini. Pr
va skupina je šla globlje v jamo, 
druga pa je ostala na drugi strani 
tretje votline. Prodrli smo do kraja 
odkoder smo mislili, da ni več poti 
naprej. Tu je verjetno tudi najlepši 
del Loonorlne jame. Prekrasni kap
niki visijo a stropa in drugi se dvi
gujejo navzgor. Večkrat se dva ta
ka kapnika združita v kapnafiki ste
ber. Tu smo videli najlepše primer
ke te vrste. Od znanih jam na Ko
čevskem je ta verjetno najlepša!

Težko smo zapuščali ta podzem
ni svet. Prebili srno v njem nekaj le
pih ur. Tu sl morajo biti vsi tovari
ši ker je življenje enega odvisno od 
drugih. Tu ni prepirov, ni sovraštva 
in najbolj pridejo pri tem do izraza 
tovarištvo iin požrtvovalnost. Tedaj, 
ko sem visel nad prepadom na vrvfo 
sem bil prepričan, če bi zgrmel vanj, 
bi se vsaki > spust i za menoj da me 
reši, kar bi storil za tovariša ti k* 
jaz. U. I.
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Srečanje
z odlikovanci dela Iz naših krajev Kot žrtve ste padli

NAM

Umetniška razstava v
PIŠEJO 
Ribnici

v borbi za nas

V počastitev Dneva vstaje je raz- bežne ilustracije. Vsaka slika je so 
stavljal v Ribnici svoja umetniška lidno umetniško delo.
dela akademski slikar Djonovič Ale- Djonovič daje prednost predvsem 17.031 ha, senožeti in pašnikov 22 
ksančer, ki služi vojaški rok v tu- barvi in kompoziciji. Kakor sam pra- tisoč 748 ha, skupno kmetijskih po- ŽIVLJENJEPISEi -tz n n *•»** { t\ A Izarlomiin i mrvi ah- _x „ i: i  ________ Tn nna Un n^nA^n nm.fjlna <-*K_

NJIHOVEGA SPOMINA.

Srečanje, ki smo ga namenili 
odlikovancu dela STEFANU JAM- 
BROVIČU, minerju pri gradbenem 
podjetju »Zidar«, nam je prizade
lo največ težav. Povedati moramo, 
da tovariš Jambrovič dela na grad
bišču na Reki in razdalja je po
vzročala težave.

Stefan Jambrovič ju star 29 let, 
rojen pa je bil v Strelcah na Hrva
škem. Poleg osnovne šole je na
pravil tudi minerski tečaj.

Tovariši iz podjetja, kjer je za
poslen, so povedali: Leta 1949 je 
odšel na odsluženje kadrovskega 
roka, kjer je dobil čin vodnika. 
Danes kot delavec dnevno zasle
duje notranje gospodarske in po
litične dogodke in jih tolmači osta
lim. . .

Pri našem gradbenem podjetju 
se je zaposlil pred■ šestimi leti kot 
gradbeni delavec. Takoj je poka
zal veliko samoiniciative in zani
manja za vsa področja gradbene 
dejavnosti. Poslan je bil na miner
ski tečaj, katerega je uspešno kon
čal. Iz dneva v dan je iskal oblike 
za večjo produktivnost in boljše 
delo na gradbišču. Poleg miner
skega dela se je z veseljem pri
učil tudi dela na vibratorju. To de
le zahteva požrtvovalnost in ve
lik napor. Pri delu budno pazi, da 
ne pride do nesreč.

Bil je tudi član delavskega sveta 
in je aktivno sodeloval •> razpra
vah ter dajal predloge za zboljša
nje dela in discipline. Do svojih 
sodelavcev je tovariški in skro
men. Zato ga imajo vsi radi.

K odlikovanju najlepše č‘. st tke!

kajšnji garniziji. Akademijo upodab- vj_ ga rjsba toliko ne zanima. vršin 39.779 ha. Gozdne površine ob
ijajočih umetnosti je pred leti kon- Vsa dela, bo podaril tukajšnji g ar- segajo 76.611 ha, nerodovitne zem- 
čal v Beogradu pri Marku Čelebono- njzjjj. Ije pa je 3.014 ha.
viču. Upamo, kar tudi sam želi, da se Ornih površin je 7.351 ha, ki so

Ribniški publiki se je predstavil bo kmalu pojavil tudi v naših gale- največ posejane z žitaricami in si- 
zdaj že drugič. Že preje je trikrat rjjah v Ljubljani. Jože Centa cer 3.000 ha. 
samostojno razstavljal v Srbiji in se 
je leta 1956 udeležil kolektivne raz
stave v Beogradu, ki mu je odprla 
potovanje v Pariz.

Občudovanja vredna je njegova 
volja do umetniškega dela in ener-

MILAN LiCEN
ZEMLJIŠČA ŠTEVILNE SO BILE ŽRTVE, KI

Na območju Gospodarske poslov- SO JIH NAŠI KRAJI DALI ZA SVO- ^ MekfnjZ pr^ Kamtiku'S
ne zveze Kočevje je skupno 119.404 BODO IN BOLJŠE ŽIVLJENJE, starši se je še otrok preselil v Ko-

1% PRIOBČUJEMO NJIHOVE KRATKE 2l
V POČASTITEV poslil v tovarni motvoza v Gro

supljem.
Po okupaciji Jugoslavije se je ta

koj vključil v Osvobodilno fronto ter 
„ 4 101„ - . sodeloval pri organizaciji vstaje.
Rodil se je 15. junija 1910 delav- Septembra leta 1941 je šel v parti-

JAKOB KRAŠOVEC

ski družini v Hrastniku. Kot indu- zane v Grosupljem ter je 22. no-
strijski delavec se je preselil v Ko- vembra 1941 v borbi z Italijani nad

Se neurejeno pašništvo čevje in zaposlil v rudniku.
Po okupaciji Jugoslavije se je ta

koj vključil v Osvobodilno fronto ter 
sodeloval pri organizaciji vstaje na

Krko pri Stični padel.

LEOPOLD KARNIČNIK 
Rodil se je 22. avgusta 1.910 v Ko-

SKe.n. devju v delavski družini ter bil za-partizane, da pomaga ugnati pos£n kot rudar
Za časa stare Jugoslavije je bil vi-

Pašništvo je na našem področju lani doseženih nekaj uspehov. Paš
razmeroma slabo razvito. Večina nike so začeli urejati: Zadružno po- Kočevskem. 12. marca 1942 je vsto 

gija, ki ji težko najdemo primera: kmečkih gospodarstev navadno red- sestvo Draga, Kmetijski zadrugi pil v

iSSSs
trov. Dela samo v oljni tehniki. Sli- urejenj pašnik je na Travni gori. Tu 
ke, ki jih je tu razstavljal, so ne- se pase predvsem mlada živ'na. Res 
kakšen zgodovinski ciklus junaških je> da je z urejevanjem pašnikov SPOMINI NA NARODNOOSVOBODILNO BORBO
dejanj jugoslovanskih narodov od precej dela in stroškov, toda tudi 
prvih srbskih uporov pa do konca s tem delom bomo morali začeti bolj 
druge svetovne vojne. Torej prevla- sistematično in čimprej.
duje predvsem zgodovinska temati- RednQ pasejo žiyinQ ng državnih

Rupnikova ..Štorklja" nad Grčaricami

za delavske pravice. Po kapitulaciji 
stare jugoslovanske armade in oku
paciji Jugoslavije je bil med prvimi, 
ki so začeli delati za NOB. Meseca 
aprila 1942 je vstopil v NOV. Že ju
lija 1942 je padel v borbi pri Bosli-

Ko smo ob letošnjem Dnevu borca odgovarjala za to prireditev šolska vem, kjer je tudi pokopan, 
ka” ki pa je popolnoma podrejena ™««.u paseju na ur za v mn y Grčaricah obujali spomine na ve- soba, kjer so tudi pripravili oder
likovnim zahtevam. To niso samo posestvih na območju občine Kocev- [jke dni nage borbe, smo se v pri- in vse potrebno. Še pred tretjo uro FERDO MAVRIN

čemu bazen v pon-kvaJT JSZ "I £SS*JZLZ
V Ponikvah pri Dobrepolju imajo Loškem potoku m Predgiadu pa pa- beležitj in ohraniti spomin. v ucilmci. Še zadnje priprave s je b„ kot lesni manipuiant v Ko-

posebno znamenitost, ki stoji kot sejo po vaških gmajnah. Poleg borb samih je v času NOB tov. Očkom Grivcem sva se pome- Eeyju
spomenik nedavne preteklosti iz ča- Ti pašniki (na gmajnah) so zapu- igraia Vidno vlogo tudi propaganda nila glede uvodnega nagovora, pevci pJ0 'okupaciji se je takoj povezal 
sov stare Jugoslavije. Približno na ščeni, močno porasli, tudi preskrba in tesno ob njej kulturno-prosvetno so bili že pripravljeni za zaveso — z osvobodilno fronto. 11. maja 1942
sredi vasi je velik bazen za vodo. z vodo je večinoma slaba. Živina na delo, ki se je izkazalo v obliki mi- in prav, ko bi morali začeti, opazi- . ystopil v partjzane, v Cankarjevo
Ta je običajno vedno prazen. Bazen gmajnskih pašnikih ne more dobiti tingov. Na Kočevskem se je ta obli- mo, kako se prikaže od Ribnice zna- brigado. ig. marca 1943 je bil v Suhi
je bil zidan 1938. leta. Ta bazen ne dovolj zelene krme, je v slabi kon- ka močno razvila na sektorju Ko- na Rupnikova »štorklja«, se spusti krajjnj ranjen od avionske bombe,
služi sedaj nikakemu namenu, kar diciji, neodporna, počasi raste :n čevske Reke, kjer so bili skoro vsak nizko nad Grčaricami in napravi faradi pomanjkanja zdrav'1 je do
sodimo po tem, ker v njem ni vo- daje malo prireje. mesec taki mitingi in to vedno v krog nad župniščem ter odvrže na bjl zastrupiienje in 7. aprila 1943
de. Mogoče pa bi se bazen le upo- V zadnjih letih so se sicer živi- drugem kraju, v Gotenici, Kočevski cesto majhno granato ... Seveda umrl y bolnišnici Lašče, kjer je bil
rabil za kako stvar. Zanima nas tu- norejci malo bolj zanimali za izbolj- Reki, Novih Lazih, Sadnem hribu, nam je bilo takoj jasno, kaj se ie tud< pokopan. Leta 1948 so bili uje
di, zakaj je bil bazen sploh zgrajen, šanje pašnikov in je bilo posebno Brigi in Kočah. Pri vseh so nasto- zgodilo. Izdani smo bili in belogar- yi posrnrtni ostanki preneseni v

pali pionirji, mladina in žene ter je disti so poslali nad nas svojo »štor- skupen grob v Kočevje
_ „ „ . program sestavljal pevske, recita- kljo«.
Resnica ie ena sama... cijske, dramske in Simbolične telo- v šoli je nastal preplah, vendar ANTON HOČEVAR

* vadne nastope. Vsak kraj je prispe- sm0 takoj zasedli vse izhode in okna R dj, j 14 jUniia 1903 v siro-
Dne 5. septembra 1953. leta je V začetku letošnjega leta je Vr- val določen program in je tako vsa- ter pomirili ljudi, ča ostanejo mirni mgšnj delavsko-kmečki družini v 

Okrajno sodišče v Kočevju obsodilo hovno sodišče LRS razveljavilo sod- ka taka prireditev bila dejansko re- m ne beže, ker bi sicer povzročil: p , . . DobreDoliah Še kot
Franca Cimpermana na šest mese- bo Okrajnega sodišča v Kočevju in vija kulturno-prosvetnega dela sek- [abko veliko nesrečo. Letalo je kro- ?„ :

ega postop-
leta na lovu ustrelil lovca Ivana Za- ka proti Cimpermanu. Na podlagi le na domačem terenu, povezovali S0 spet vrnji0 nad Grčarice, iskalosSSSSiE IŽvrBTilS &SŠ2S-S S=HSS “

1 ihrvin n is Loko in F sro t6r na drugi stra An k« noo o/Uzimu Tnria 7n_ “ . ...nja Loko in Faro ter na drugi stra- ,jezom_ d= bi nas odkrili. Toda za- “l^Jifubfien Vseskozi ie bit na- 
m tu (A z ribniškim koncem. Tako man so iskali. Skoro 25 minut je predePn seJje vedno borU na strani

Ta dan so vaščani iz Roba pri Ve- uboja.
likih Laščah zasledili divjega praši- Iznenada se je namreč pojavil v . ,, .........  ............— nr.rten ,n 1P vean0 Doru na sevam
ča. V večernih urah se je napotila v tem postopku kot priča Jože Rupar, smo takratni Golenicam navezali trajalo iskanje, nato pa je letalo P . ' VJ x okunaciie do

V3KE {S®*1” u,peb* ''™1 pro“ vM°p.,v'«.°V'.i6 sodeloval
Cimperman. Ko so lovci skupaj z kritičnega dne videl in da ga je na- je. Vendar nas »meja« ni motila, na Seveda ni bilo mogoče začeti s 7 F? ........ ... .

TnTeci^vXrTimo v Gotenici programom, ker_ se Je _bilo bat« da yOb v"*, v
UČITELJSKI TEČAJ V ROVINJU

Kakor vsako leto je Svet za šol- v bližino gozdne parcele »Kobilji cu- pred časom zastrupil psa. Sodišče je gamzaciji. vevnrat »,,.u v nas“ obišče večja sovražna patrola. hataliona IX brioače
„»„ LRS tudi lem, organiziral uči- rek«, j, Zakrajšek razporedil lovce zbližalo .reto prič. ^uml,,«,. ^"£*^„,1! Zato smo odšli proti domu. A še «** ™^,Zi™ieu%3

smo prišli v Gotenico, so ze lg oktQbra na položaiu na Petri-
padati topovske granate na prJ Kolpi pa(jel. Zadela ga je mi-

v bližino gozdne parcele »Kobilji cu- pred časom zastrupil psa. Sodišče je ganizaclji. Večkrat smo

aSS-TWK »“US FF^F'i'r'cEb'r^:vršil v dveh izmenah po tri tedne, šil v grmovje. Čez nekaj minut so letos pa dogodek tudi rekonstrui- hajali sodelovat v Gotenico, in seve zaEe|e
V druai izmeni od 26. 7. do 18. av- lovci že zaslišali pasji lajež ... ralo. da je bilo treba to tudi vrniti. Grčarice ki na k sreči niso nare- 1,1  7^=

qusta so tudi učitelji iz kočevske Franc Cimperman in Franc Pe- Ko je bil ves dokazni material Tako je v aprilu 1944 prišla k nam djle nob'ene škode Letalj ;e pr'šlo na težkega minometalca in je 
občine Na teh tečajih dobijo osnov- terlin sta imela nalogo, da priže- zbran, pa je glavna priča dne 31. ju- v Gotenico spet na obisk mladina iz -0 naslednjj dan točno ot 15. kaj urah umrL

znanie v poučevanju telesne neta divjega prašiča v smeri proti lija letos pred preiskovalnim sodni- Grcaric, zato pa smo se domenili, aa ^ nad vas zakrožilo in odšlo. Mi
lie v osnovnih šolah na vasi. Pri Zakrajšku. Lovca sta se ločeno pla- kom v Pulju vse, kar je obremenil- bomo naslednjo nedeljo uotemc pa smQ syoj miting izvedli nasled-vzaoie v osnovnih šolan na vasi. rri /.aKrajsKU. Lovca sta se ločeno pia- Kom v ruiju vse, kui jc vuiemeiiu- uumu i»z.cu,.ju pa sm0 svoj miting lzvecil nasiea- MARTIN REMIH

vsem tem ie važna spretnost, ki je žila skozi poraščeni teren v smer, nega izjavila — preklicala! Rupar, ki obisk vrnili in jim skuW,z mla, V njo nedeljo. Kot so nam povedali Rodil se je 15. maja 1915 v delav-
Dotrebna za poučevanje v tistih kra- od koder je prihajal pasji lajež. Cim- je dal lažno ovadbo, se je izgovar- iz Kočevske Reke ter Koc J? vaščani, je nekdo res povedal v Do- ski-pro!etarski družini v Fari. Očeta
«h k1er nimajo potrebnega telo- perman je na svojem pohodu, na raz- jal, da je to storil iz sovraštva do pripravili svoj program, uomenm . yggij dg bo miting v župnišču, ni poznal, ker je šel še pred njego- 
vadneaa orodia. Poleg tečaja teles- dalji približno 30 m, iznenada za- Cimpermana. Cimpermana so na- smo se za večjo sobo v takratnem g k sre-. je bj| prostor zadnjo uro vim rojstvom v prvo svetovno voj
ne vzgoje je tudi plavalni tečaj. Le- gledal psa, ki se je nekam zaganjal, slednji dan takoj izpustili, zadeva župnišču. v®'?daFi .... , h h h zamenjan in tako sovražnik ni uspel, no in se ni več vrnil. Mati se je pre-
po vreme, topla voda in lepa lega Previdno je prodiral dalje in kmalu pa s tem še ni končana. T. K. zadnji trenutek obvestili, da bo J Dg je izdajalka dobila zasluženo pla- selila z otroci v Kočevje ter se za-
tabora ugodno vplivajo na vse ude- za tem zagledal približno 10 do 15 čilo, je jasno, vendar moramo po- postila v tekstilni tovarni. Ko je Ti-HsmssmsIBMSŠ : SSLf-“ sSZ&m
Bf^Eif°lo3¥n3bS£ m" se idimrmzLKdljeje° amperman n'edokumentTr'ane0 SgrafS'tfso k^šTvedno so mi v spominu vzdi................
^ebna Ta Dravnnf razvoi stopil bliže in prestrašen opazil svo- jih izločili iz muzejskega fotoarhiva, usluga požrtvovalnemu muzejske. ka3t> se jehn^so -eng_ dg tizane.
p P jo zmoto. Med smrečjem in pra- da bi omogočili borcem in udeležen- mu kolektivu, ki bi r P J jim dovolimo beg... In prav je bi- Že v stari Jugoslaviji se je boril

protjo je negibno ležal lovec Zakraj- cem NOB nadroben pregled in na- dii celotni totoarmv. še ,0 da tega nismo storili in tako re- v vrstah naprednega delavstva za
šek, ki mu je iz ust tekla kri. tančno dokumentacijo. Število nedo- Tud' v muzeju nagih kra- šili ljudi! Da, vidite, na vse načine delavske pravice. Po okupaciji se je

V novem šolskem letu bo začela Ta dogodek je nato obravnavalo kumentiranih fotografij je zelo ve- PfeceJ fot°9^a 'J tj ane ie sovražnik hotel preprečevati na- takoj vključil v OF ter v njej aktiv-
na Vidmu z delom osemletka, v sodišče in Cimpermana obsodilo na liko, fotografije pa so izredno po- 1 ni^°. . ^pekovem domu je še delo, a tudi v teh primerih se no delal. 20. aprila 1942 je vstopi
Strugah bo delovala nižje organizi- šest mesecv zapora. Cimperman je membno muzejsko gradivo Zato naj uzej' 3 nedeljo od’ 8. nismo dali! v partizane v Kočevski odrer.i ter v
rana šola, verjetno s 6 razredi, v Po- kazen odslužil in se nato vrnil do- partizanski borci in vsi, ki lahko ka- odprt vsak petek in j ^ Roški ofenzivi istega leta padel v
nikvah in Kompoljah pa bodo imeli mov. Tragični dogodek je sčasoma korkoli razpoznajo dogodke, oziro- ao 12. ure Marjan Tratar - Učo Rogu kot komandir čete.
šoli po štiri razrede. utonil v pozabo. Toda ... ma osebe na fotografijah, čimprej 18. ure. vstop je prose.

No z očkom Grivcem pa smo ob slitve, se je zaposlil najprej v tek 
’ »obisk« tudi veseli, stilni tovarni, potem pa v rudniku.

kjer je ostal vse do vstopa v parna ta

ŠOLE V DOBREPOLJU

SE PAV EC. • zg-sS PO OLAFU ASLAGSSONU 
PRIQEDIL V. DDZAJ

17
Kaj je gnalo našega volkca nekega mrač

nega majskega dne, da je globlje grebel kot 
sicer, ne more nihče povedati. Ali mu je ve
leval nagon, da je treba poskrbeti za varnost. 
Ali je mladič morda slutil, da mu bo tako naprav
ljeni brlog nekoč koristil ? Na vsak način je v 
veliko začudenje drugih kopal vedno globlje. 
Kar je izkopal ni bil brlog, pač pa pravi pre
dor. In tako je naš volčič postal gospodar 
brloga.

18
Mladi volkovi so bili v marsičem podobni na

šim otrokom. Cesto so odrekli poslušnost, kon
čno pa so se le morali ukloniti strogim zakonom 
divjine. Roditelji so bili neizprosni.

Znano je, da delata trmoglavost in razposa
jenost staršem sive lase. Cesto se dogaja, da pri
pravlja najbolj ljubek otrok najbridkejše ure. V 
našem primeru je bilo prav tako. Mali junaček se 
zaradi prekipevajoče življenjske sile ni mogel po
vsem podvreči željam staršev.

19
Kadar sta se stara dva odpravljala na pot, ga 

je nevidna sila gnala na plan. Ogledati si je hotel 
svet. Otroška radovednost, neutešeno hrepene
nje ga je gnalo — hotel je z lastnimi očmi opa
zovati okolico...

Počasi in previdno si je krčil pot skozi gosto 
grmičevje, kjer se je komaj slišno pretakal žu
boreč potok. Mladi volkec je z napetimi mišicami 
oprezno pomočil jezik v vodo ter napravil nekaj 
požirkov.

20
Nenadoma ga je obšel strah. Močan pljusk vo

de ga je zmočil, obenem pa je tudi počil strel, 
sledilo je pasje lajanje. Volčič ni ničesar več vi
del ne slišal. Izginil je, še preden je izzvenel od
mev strela. Med grmovjem je hitel v varni *n 
temni brlog.

Od nasprotnega brega reke pa je zastaven 
mož uprl svoj pogled v brlog. Skrbno ga je opa
zoval. Moža je spremljal škotski ovčarski pes, * 
mu opazovalec ni dovolil, da bi se pribliz 
brlogu.


